
پرسش هایی از مسئولان درباره پشت پرده انتقال پادگان ارتش:

رویش یکباره برج ها 
در اراضی ارتش !
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یک جلسه و چند روایت؛

چرا استیضاح را امضا کردید؟
 

با اشاره به طلب صندوق توسعه ملی و افزایش سهام بدهکاران در سال های متمادی؛

اسامی بدهکاران ارزی را منتشر کنید!
 

اوصاف رانندگی زنان طنز یا واقعیت؟ 

آیا زنان واقعا راننده های بدتری هستند؟ 
سمی به نام رواج مصرف گرایی؛

فروش رویا با تبلیغات!
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شامسهنفرهبروکسلتاریخیمیشود؟
جلال خوش چهره

شــاید روزی شام سه نفره »جوزف بورل«، »راب مالی« و »انریکه مورا« در بروکسل در 
تاریخ دیپلماسی جهان ثبت شود.

این دورهمی ساده درگوشــه ای از یک رستوران شهری که مقر اتحادیه اروپا نیز هست، 
انجام شــد. ســه مقام کلیدی در پرونده مناقشــه بر ســر چگونگی احیای برجام، بدون 
تشــریفات رســمی گردهم آمدند تا آخرین فرصت یا امکان برای روشــن کردن تکلیف 
مذاکراتی را بررســی کنند که نتیجه آن برای همه طرف ها و بلکه جامعه جهانی و منطقه 

خاورمیانه از اهمیت استراتژیک برخوردار است.
اهمیت شام بروکسل را باید در سفر ویژه و بلافاصله نماینده عالی اتحادیه اروپا به تهران 
جســت وجو کرد. او و نماینــده ویژه امریکا در مذاکرات ویــن درحضور هماهنگ کننده 
مذاکرات وین این بار بخت احیای برجام را نه در مذاکرات رســمی بلکه با حضور در یک 
رستوران معمولی آزمودند. تنها تصویر منتشر شده از این دورهمی، عکسی است صمیمی 

که بیشتر توافق آنان را بر سر آنچه گفت گو کرده اند، بازتاب می دهد.
مهم تر این که دورهمی بروکســل هم زمان با حضور »سرگئی لاوروف« وزیر امورخارجه 
روســیه در تهران بود. آنچه توجه ناظران را در سفر وزیر کارکشته روس در تهران جلب 
کرد، نه اخبار رســمی و اظهارات رســانه ای او و مقام های ایرانی در باره روابط تهران و 
مسکو؛ بلکه گفت گوهای پشــت پرده میان طرف ها و در این حال، چراغ سبز نمایندگان 
تهران و مســکو به تلاش اروپاییان برای بازگشت به برجام و دستیابی به توافق در آینده 
نزدیک بود. نکته قابل تأمل در ســفر وزیر کار کشــته روسیه به تهران، آن هم با مشغله 
فراوان او در کشاکش جنگ اوکراین، نمی توانست تنها برای اظهارات پیش تر شنیده شده 
درباره روابط تهران و مســکو و برنامه همکاری های اقتصادی دو کشــور در بیست سال 
آینده باشــد. به نظر می رسد محور گفت گوهای تهران، همانی بود که رئیسان دیپلماسی 
ایران و روسیه در کلامی بسته بندی شده از برجام گفتند اما با آهنگ و ادبیاتی که نسبت 

به سه ماه اخیرمتفاوت و همراه با چراغ سبز به از سرگیری گفت گوها بود.
وجه دیگر اهمیت شــام بروکســل و مأموریت فوری جوزف بورل بــه تهران، هم زمانی 
تحرکات دیپلماتیک دولت های هم ســو با رویکرد اســرائیل به عنوان سرکرده مخالفان 
برجام و سیاســت منزوی کردن ایران در منطقه و جامعه جهانی است. از یک سو اسرائیل 
بــر اقدام های خود بر مدار عصبی تهران افزوده اســت. از ســوی دیگر »بن ســلمان« 
ولیعهد عربســتان با ســفر دوره ای به مصر، ترکیه و اردن، کوشــش گسترده ای را برای 
افزودن بر دامنه ائتلاف نظامی خاورمیانه ای دنبال می کند. استقبال گرم از بن سلمان در 
قاهره، آنکارا و امان، این هشــدار را نه تنها به تهران، بلکه جامعه جهانی و خاصه دولت 
»جوبایدن« می دهد که در صورت نبود ابتکار راهگشــا برای دستیابی به توافق فوری بر 
سر مناقشه هســته ای، سیاست های افراطی و غیر قابل پیش بینی، جایگزین دیپلماسی و 

عقلانیت لازم برای یافتن راه های صلح آمیز خواهد شد.
هنوز روشــن نیست که بورل در ســفر به تهران چه پیامی را از شام بروکسل با خود در 
چمدان دارد. آیا او در این ســفر هشــدار آخر را از جانب طرف های غربی و خاصه دولت 
امریکا بر ســر توافق همراه آورده یا ابتکار تازه ای است که در اجماع آمریکایی – اروپایی، 
همراه با توافق پنهان با روسیه – چین به دست آمده است؟ این ابتکار چه اندازه، تعدیل در 
مواضع حداکثری تهران و واشنگتن را برای تسهیل در توافق شامل می شود؟ آیا تهران در 
قبول این توافق با نگاه به تحولات اخیر منطقه ای و جهانی، حاضر به پذیرش ابتکار تازه 
و بازگشت به میز مذاکرات خواهد بود؟ در این صورت، مخالفان برجام چه رویکردی را در 
دســتور کار قرار خواهند داد؟ مهم تر اینکه تهران و واشنگتن برای جلب اعتماد یکدیگر، 
چه تغییراتی را در سیاســت خارجی خود ایجاد خواهنــد کرد؟ علایم مقدماتی انجام این 

تغییرات کدام است؟
»حســین امیرعبداللهیان« وزیر امــور خارجه در کنفرانس مطبوعاتی مشــترک خود با 
»ســرگئی لاوروف« از اســتقبال تهران برای از ســرگیری مذاکرات و حتی نشستن با 
آمریکائیان دور یک میز سخن گفت. شرط او این است که پیشنهادها برای احیای برجام 
در بر دارنده منافع همه طرف ها باشــد. نماینده روس ها نیز به شــروع دوباره گفت وگوها 
در چارچوب توافق هســته ای سال ۲015 روی خوش نشــان داد. عجله »جوزف بورل« 
۴8 ساعت پس از شــام بروکسل برای سفر به تهران نیز نشانی از امید او به موفقیت در 

این سفر است.
حال باید دید، شــام سه نفره بروکســل به توافقی می انجامد که نام رستوران و دورهمی 
مقام های آمریکایی – اروپایی را در کنار ســفر »ســرگئی لاوروف« به تهران در حافظه 
تاریخ ثبت کند؟ در این صورت، آیا می توان در آینده گفت؛ ســرانجام کلید دیپلماسی، در 
بســته اتاق توافق هســته ای را گشــود؟ به این ترتیب منطقه به لبه پرتگاه جنگ دوباره 

نزدیک شد، اما به آن پرت نشد؟
ممکــن اســت نتیجه عکس آنچــه در بالا گفته آمــد، رخ دهد؛ اما بهتر آن اســت که 
 همچنــان به اراده طرف ها برای دســتیابی به توافق و پیامدهــای مثبت آن امیدوار بود. 

تا چه پیش آید.

یک جلسه و چند روایت؛

چرا استیضاح را امضا کردید؟
پس از وداع عبدالملکی با پاستور و ثبت اولین 
خروجی کابینه در وزارت کار ، استیضاح وزیر 
صمت ، جدی شد و باوجود آنکه مدت زمان 
زیادی از بررسی این استیضاح در کمیسیون 
صنایع و معادن نگذشــته ، یکی از پرجاشیه 
ترین استیضاح های ادوار مجلس در جریان 

است .
وزیر صمت ، روزگذشته درحالی به کمیسیون 
رفــت که ادعای تهدید پیامکی فاطمی امین 
به دلیل تن ندادن به مطالبات شــخصی دو 
نماینده و نقش این دو در تحریک نمایندگان 
به استیضاح ، بشدت داغ بود و ۴0 نماینده نیز 
در نامه ای خطاب به رئیس مجلس ، خواستار 
تعیین تکلیف صحت و سقم این ادعا تا پیش 
از جلسه استیضاح احتمالی شده بودند. بعد از 
جلسه که به تکذیب تهدید هم منجر شد، دو 
روایت باقی مانده است؛ نمایندگان تا همین 
امروز فرصت دارنــد که امضای خود را پس 
بگیرند یا استیضاح اعلام وصول خواهد شد.
سیاهکلی: فضای کنونی ، بگونه ای است 

که استیضاح ، اعلام وصول خواهد شد
در همیــن رابطه لطف الله ســیاهکلی عضو 
کمیسیون صنایع و معادن درباره نتیجه جلسه 
امروز این کمیســیون بــه خبرآنلاین گفت 
: امــروز وزیر صمت آمدند و در کمیســیون 
توضیحاتی دادند ولــی نمایندگان و از جمله 
، خود من ، قانع نشدند. وی تعداد نمایندگان 
خواســتار اســتیضاح را 3۴ نفر اعلام کرد و 
افزود : نمایندگان تا فــردا فرصت دارند که 
امضای خود را پس بگیرند و فضای کنونی ، 
بگونه ای اســت که استیضاح ، اعلام وصول 

خواهد شد .
سیاهکلی در مورد ادعای تهدید پیامکی وزیر 

صمت از ســوی دو نماینده نیز گفت: اتفاقا 
در این مورد وزیر جمله خوبی گفت ، ایشــان 
تاکید کردند،»نمایندگان امضاکننده استیضاح 
حتی فشــاری برای انتصابات بــه من وارد 

نکرده اند«.
عضو کمیســیون صنایع و معادن ادامه داد : 
بنابراین ، هیچ شائبه و اتهامی در این زمینه ، 
متوجه امضاکنندگان استیضاج نیست، ضمن 
اینکه آقای فاطمــی امین به صراحت گفتند 
کــه »هیچ پیامــک تهدیدآمیــزی از جانب 
نمایندگان دریافت نکرده ام« و به این ترتیب 
، اساســا ، صحت چنین ادعایی ، زیرســوال 

رفت .
نماینده قزوین با بیان اینکه امروز در مجلس 
، شخصا، از وزیر در مورد پیامک های ادعایی 
سوال کردم و ایشان نیز گفتند پیامک تهدید 
آمیزی دریافت نکــرده ام و این ادعا ، کذب 

محض است.
حسینی کیا: استیضاح  فاطمی امین از 

نصاب افتاد
اما در اظهار نظری متفاوت عضو کمیســیون 
صنایــع مجلس، گفت: بعــد از حضور آقای 
فاطمی  امین در کمیسیون صنایع، تعدادی از 
نمایندگان استیضاح کننده امضای خود را پس 

گرفتند و استیضاح از نصاب افتاد.
حجت الاســلام سیدجواد حســینی کیا عضو 
کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با تســنیم با اشــاره به حضور وزیر 
صمت در جلسه کمیســیون صنایع مجلس، 
گفت: بعــد از حضور آقــای فاطمی امین در 
کمیســیون صنایع و پاسخ ایشان به سؤالات 
و ابهامات نماینــدگان، تعدادی از نمایندگان 

استیضاح کننده امضای خود را پس گرفتند.

به  اســتیضاح کننده  نماینــدگان  گفت:  وی 
هیئت رئیسه اعلام کردند که استیضاح دیگر 
نصاب قانونی لازم را ندارند و بنابراین باید از 

دستور کار مجلس خارج شود.
لابی اعضای دولت با نمایندگان برای 

حمایت از وزیر صمت
اما ســمیه محمودی نماینده دوره های دهم و 
یازدهم، مجلس شورای اسلامی از شیوه مواجهه 
برخی وزرا و معاونان، تعجب خود را ابراز می کند 
, » اولین بار بود از اعضای هیات دولت تماس 
گرفتند که »چرا شما استیضاح را امضاء کردید«، 
او استیضاح را یکی از ابزارهای نمایندگان در قوه 
مقننه برای اعمال نظارت بر سایر قوا می داند و 

منتقد چنین رویکردهایی است.
گفــت و گو بــا محمودی عضو کمیســیون 
اقتصادی مجلس و نماینده شــهرضا و دهاقان 

را بخوانید :
روند پیگیری و بررســی استیضاح  وزیر صمت 
پس از آنکه ماه ها متوقف مانده بود ، اکنون به 
نقطه تعیین تکلیف نزدیک شده ، ارزیابی شما 

از علل فعال شدن این استیضاح چیست ؟
تذکر، سوال و استیضاح همگی حق نماینده و 
ابزاری برای نماینده است که بتواند بر اقدامات 
و فعالیت های مسئولان اجرایی نظارت داشته 
باشــد. از جمله بنده اســتیضاح آقای فاطمی 
امین را امضاء کردم و ســفت و سخت پای آن 
ایستاده ام و آن را دنبال می کنم. چون روزی که 
ایشان آمد و برای وزارت صحبت کرد، سخنان 
ایشان با شرایط اقتصادی کشور، مغایرت داشت. 
اگر دقت کرده باشــید جزو وزرایی بود که رأی 
اعتماد بالایی هم نگرفــت. من همان روز به 
ایشان گفتم شاید شما حرف های امروزتان را 
فراموش کنید اما یک نفر مثل من صحبت های 

شما را یادداشت کرده و فراموش نمی کنم.
یکــی از دلایلی که من اســتیضاح را امضاء 
کردم همین مســاله بود؛ مغایرت برنامه های 
ایشــان با اتفاقاتی که رخ داده است. سفت و 
سخت هم پای استیضاح ایستاده ام. اما برخی 
به جای این که به استدلال من و امثال من 
توجه کنند، در رسانه ها صحبت می کنند که 
به قصد باج خواهی و سهم خواهی استیضاح 
را امضاء کــرده ایم، من فکــر می کنم این 
بحث ها برای وزیر و حامیان ایشــان فرار رو 
به جلو اســت. اگر واقعا چنین پدیده زشــتی 
وجود دارد، دستگاه های نظارتی را برای ورود 
به این مســاله در جریان بگذارند یا این که 
اسامی نمایندگان سهم خواه را منتشر کنند. با 
این شیوه ها فکر نکنند ، نماینده از استیضاح 
وزیر یا ســوال از وی می ترســد و از تامین 
حقوق نمایندگی ملــت صرف نظر می کند. 
اگر چنین مواردی هم باشــد، که شاید اندک 
باشد ، خودشان باید اسامی این افراد را مطرح 
کننــد، من فکر می کنم روی اســامی چنین 

اشخاصی برای انتشار کار کنند.
در جریان اســتیضاح یکی دو نوبت گفته شد 
که امضاءها از حد نصاب افتاده، آیا برای پس 
گرفتن امضا ها، رایزنی یا فشار احتمالی وجود 

دارد؟
برای آقای فاطمی امین از سوی وزارتخانه ها 
خیلی لابی شد. من شش سال است نماینده 
هستم و استیضاح های زیادی را امضاء کردم، 
تــا حالا ندیدم از هیــات دولت به من زنگ 
بزنند، اولین بار بــود از اعضای هیات دولت 
، معاونیــن و وزرا ، تمــاس گرفتند که »چرا 
استیضاح را امضاء کردید« و جالب اینجاست 
کــه وقتی من توضیحاتم را به ایشــان ارائه 

و موضوعات را تشــریح می کردم می گفتند 
حق با شماست.

از این رو ، باید بگویم رویه جدیدی را مشاهد 
می کنم که هم از لحاظ رسانه ای برای کاهش 
امضاءهای اســتیضاح فشــار می آورند و هم 
اعضای هیــات دولت تماس مــی گیرند، یا 
مثلا پارلمانی های مختلف دســتگاه ها صحبت 

می کنند که بیایید امضای خود را پس بگیرید.
اســتیضاح آقای فاطمی را من آذرماه امضاء 
کردم و مربوط به الان نیســت، اگر ایشــان 
صحبت یا توضیحی در خصوص موضوعات 
داشتند، می توانستیم از همان زمان جلساتی 
بگذاریم و ایشــان هم می آمدند و مسائل و 
مشکلات را می شنیدند؛ شاید با چند تذکر یا 
تغییر رویه ایشــان می توانست ماجرا اصلاح 
شده و کار به اســتیضاح نمی کشید، ولی با 
رویه ای که تقریبا تا دو هفته قبل از استیضاح 
فشــار همه جانبه وارد شــود که »چرا شما 
اســتیضاح کردید؟«، در حالــی که از آذرماه 
اســتیضاح امضاء شــده و برای اصلاح امور 
تماسی گرفته نشــده، فکر می کنم این رویه 
خوبی نیســت و من شخصاً از امضای خودم 

نمی گذرم، حتی اگر یک نفر باشم.
برخی شــایعه ای رواج داده اند مبنی بر این 
که رئیس جمهور ، فاطمــی امین را خط قرمز 
خودشــان اعلام کرده اند، نظرتان درباره این 

شایعه چیست ؟
آقای رئیس جمهــور همه جا در صحبت های 
مختلف تاکید کرده اند که »من خط قرمزی 
ندارم«، در جلســات علنــی و عمومی بارها 
بحث ایــن بود که بــا هیچ کســی تعارف 
نمی کنند، از ایــن رو طرح این موضوع یک 

بحث تحریف  شده است.

یادداشت

جماران نوشــت:ملوک السادات حســینی بهشتی گفت: پدر 
معتقد بودند که تک تک اعضای خانواده دارای فکر و شعور و 
قدرت تشخیص هستند و حق انتخاب در شیوه زندگی فردی 
و اجتماعی دارند ... هیچ گاه تحکم به داشتن حجاب و رعایت 
موازین شــرعی نکردند، زیرا معتقد بودند اجبار در دین باعث 

دوری جوانان از مکتب پویای اسلام می گردد.
فرزند شهید بهشــتی با تأکید بر اینکه پدر در خارج از کشور 
نیز هرگز مرا وادار به داشــتن حجاب نکردند، گفت: ایشان با 
آگاهی دادن، تشویق به خواندن کتاب های مرتبط با موضوع 
حجاب و امکان مقایســه بین دین مسیحیت و اسلام، آزادی 
بیش از حد و در واقع بی بند و باری دختران در جامعه غربی 
و بیان وظایف و مســئولیت های دختران و زنان در اسلام و 
ارائه الگوهای زن مســلمان، سبب شدند که با آگاهی کامل 
و علیرغم دشواریهای بســیاربرای یک دختر نوجوان، حفظ 
حجاب و رعایت دستورات شرعی حتی در جامعه بی بندو بار 

غربی را انتخاب کنم.
خلاصه گفــت و گوی خبرنگار جماران با ملوک الســادات 

حسینی بهشتی را در ادامه می خوانید:
- پدر برای رسیدگی به وضعیت درسی فرزندانشان هر شب 
تکالیف آنها را می دیدند و راهنمایی می کردند و شــخصا به 
مدرسه فرزندانشان می رفتند و جویای پیشرفت تحصیلی آنها 
و احتمالا اشکالات کار می شدند. همین توجه و دقت پدر در 
این امر سبب شده بود که فرزندانشان در انجام تکالیف درسی 
نهایت سعی خود را بکنند و برای درس خواندن و تحصیل علم 

اهمیت فراوان قائل باشند.
- در واقع پدر بــرای تک تک اعضاء خانواده، چه مادر و چه 
فرزندان، چه پسر وچه دختر دوستی مهربان و دلسوز محسوب 
می شــدند، هرگز به عنوان پدر و »ولی« خانواده که جایگاه 
برحق ایشان بود، بر خانواده تحکم نکردند و به جای تهدید و 
تجویز نکات اخلاقی چه مثبت و چه منفی از طریق دوستی با 
فرزندانشان، از طریق بحث و گفت و گو و با توجه به استدلال 
منطقی و قوی ایشان برای فرزندانشان نکات اخلاقی را بازگو 
می کردند و همراه فرزندانشان از رویدادهای اجتماعی نتیجه 
گیری می کردند. با فرزندانشان آنچنان دوست وصمیمی بودند 
و آنچنان به تک تک آنان هر چند در سنین خردسالی بودند 
اهمیت قائل می شدند و شخصیت آنان را دارای تفکر وتعقل 
می دانســتند که حتی در تصمیم گیری های مربوط به آنان 

مانند انتخاب رشته تحصیلی، رفتن به سفرهای خانوادگی و... 
از قبل با هرکدام از فرزندانشــان مشورت می کردند و از این 
طریق به او مشــاوره می دادند تــا راه صحیح را از ناصحیح 
وصواب را از ناصواب بازشناســند و تصمیم درست و عاقلانه 

ای بگیرند.
- اصولا خصلت ایشــان همانند یک معلم نمونه و الگو بود 
و حتــی اگر خود دچار اشــتباه و یا خطا در تصمیم گیری ها 
می شــدند، صادقانه به آن اعتراف می کردند، زیرا انسان را 
جایزالخطا می دانستند، اما راه جبران خطا را بسته نمی دیدند. 
به فرزندانشان نیز آموخته بودند چه در زندگی خانوادگی، چه 
در زندگی اجتماعی، چه در بازی و تفریح اگر دچار خطا شدند 
و تصمیم گیری نا به جایی داشــتند بلافاصله پس از آگاهی 
بدان آن را تصحیح کنند و فکر نکنند همه چیز از دست رفته، 
همه فرصت ها گذشته و دیگر جبران خطا امکان پذیر نیست، 
بلکه در همه حال و همه شرایط می توان خطا را جبران کرد 
هرچند در مقام پدر و »ولی« خانواده باشی و هرچند در مقام 
معلم وآموزگاز باشی آنقدر شجاعت و شهامت داشته باشی که 
بگویی خطا کردم و حاضر به جبران خطای گذشته و اصلاح 

امور باشی.
- ایشان از نظر اخلاقی و رفتار برای همه ما فرزندانشان الگو 
و نمونه بودند. وقتی پدر خانواده در رفتار و روابط با فرزندان و 
حتی جامعه کمترین خطا را دارد، می تواند الگو قرار گیرد. هرگز 
دروغ نمی گفتند و در بسیاری از موارد صراحت لهجه ایشان 
ســبب رنجش افراد تملق گو و چاپلوس می شد. از تهمت و 
افترا به دیگران به شدت دوری می کردند و تا حقیقتی برایشان 
محرز نشده بود، در رفتار و گفتار دیگران تشکیک نمی کردند. 
از هوچی گری و سفسطه بازی به شدت عصبانی می شدند و 
سعی می کردند حقایق را بازگو کنند هرچند به ضررشان باشد. 
این شیوه ها را به دور از شأن مؤمن می دانستند و معتقد بودند 
که افراد زبون و کم مایه برای جبران کاستی ها و ناتوانیهای 
خودشان از چنین شیوه هایی برای تخطئه رقبای خود استفاده 
می کنند. ایشان که از مقام علمی و معنوی بالایی برخوردار 
بودند و جزو توانمندترین مدیران، هرگز نیازی به این نداشتند 
که در مورد دوستان، آشنایان و حتی رقبای خود ناروا گویند و 

شک و ظن در جامعه ایجاد کنند.
- در جریان فعالیت های اجتماعی نیز همواره مادر را به همراه 
خود می بردند. چه جلسات گوناگون که در داخل کشور داشتند 
و چه در خارج از کشور، بخصوص آن که در اروپا می خواستند 
زن مســلمان با حجاب کامل به جامعه اروپایی معرفی شود 
و احترام به همســر در محافل دانشــجویی مسلمانان نشان 
داده شــود. در بازگشت به ایران، جلسات گوناگون سخنرانی 
برای دانشجویان، فرهنگیان، مهندسین، پزشکان، بازاریان و 
روحانیون به صورت جلسات هفتگی تشکیل می شد که ضمن 
تفسیر قرآن به بحث و بررسی مسایل سیاسی و اجتماعی روز 
مانند مسئله حجاب زن، انتخاب حجابی کامل برای محل کار 
و نیز مشاغل مختلف و نیز مسائلی چون تنظیم خانواده و دیگر 

مسائل مبتلا به روز می پرداختند.
- همان گونه که گفته شــد ایشان معتقد بودند که تک تک 
اعضای خانواده دارای فکر و شعور و قدرت تشخیص هستند 

و حق انتخاب در شیوه زندگی فردی و اجتماعی دارند. برخورد 
ایشان با من به عنوان دختر خانواده با محبت و عطوفت و در 
عین حال همراه با آگاهــی دادن در حد کمال بود. به عنوان 
مثال، هیچ گاه تحکم به داشتن حجاب و رعایت موازین شرعی 
نکردند، زیرا معتقد بودند اجبار در دین باعث دوری جوانان از 
مکتب پویای اسلام می گردد. همواره معتقد بودند که بایستی 
با مطالعه، بررسی و تفکر در مسائل گوناگون انتخاب صحیح 
را به عهده خود جوان گذاشت و اگر این امر همراه با استدلال 
منطقی نباشد پیروی جوان خانواده از این شئونات سرسری و 
کوتاه مدت خواهد بود. در خارج از کشور نیز هرگز مرا وادار به 
داشتن حجاب نکردند، بلکه همچون معلمی دلسوز و مهربان 
و با توجه به مشــکلاتی که یک نوجــوان در محیط بی بند 
وبار غربی دارد ساعت ها وقت گذاشتند و با صبر وحوصله به 

سوالات من گوش دادند و به بحث پرداختند.
- نکته حائز اهمیت این که با وجود آن که خودشان کارشناس 

مسلم مسائل دینی بودند، و در این راه مطالعات فراوان داشتند، 
اگر مسأله ای را نمی دانستند آنقدر شجاعت وشهامت داشتند 
که به ســادگی بگویند: »نمی دانــم. اما می روم مطالعه می 
کنم و نتیجه بررسی هایم را برایت می آورم«. این شهامت و 
این صداقت در گفتار و کردار، روش تربیتی ایشان را موجه و 
پذیرش استدلال های ایشان را قانع کننده کرده بود. پدری که 
نه مطالعات چندانی دارد و نه حتی شجاعت و شهامت آن را 
که بگوید در همه زمینه های علمی صددرصد نمی توانم نظر 
بدهــم، چنین پدری نمی تواند در میان اعضاء خانواده موجه، 

الگو و نمونه باشد.
- ایشان با آگاهی دادن، تشویق به خواندن کتاب های مرتبط 
با موضوع حجاب و امکان مقایسه بین دین مسیحیت و اسلام، 
آزادی بیش از حد و در واقع بی بند و باری دختران در جامعه 
غربی و بیان وظایف و مسئولیت های دختران و زنان در اسلام 
و ارائه الگوهای زن مسلمان، سبب شدند که با آگاهی کامل 
و علیرغم دشواریهای بســیاربرای یک دختر نوجوان، حفظ 
حجاب و رعایت دستورات شرعی حتی در جامعه بی بندو بار 

غربی را انتخاب کنم.
- در رویدادهای سیاسی و اجتماعی نیز ایشان مقید بودند 
که بــا آگاهی کامل تصمیم بگیریــم. از اینرو توصیه می 
کردند که کتابهای گوناگــون را مطالعه کنیم و در جریان 
عقاید و تفکــرات گوناگون قرار بگیریــم، تک بعدی بار 
نیاییم تا بتوانیم درســت را از نادرســت تشخیص داده و 
راه را از بیراهه بازشناســیم و در آینده نیز به عنوانی فردی 
مســتقل به دور از پیروی های کورکورانه سعی در انتخاب 
راه درســت نموده و گرفتار دســته و گروه و جناح بندی 

ها نشویم.
- ســال هایی که در اروپا فعالیت داشتند سفرهای داشتند از 
جمله سفر ایشــان به لبنان و دیدار با امام موسی صدر که از 
حوزه علمیه قم با هم آشــنا و از لحاظ فکری بســیار به هم 
نزدیک بودند و دیدگاه های مشــترکی داشتند. این دو برای 
اعزام به خارج کشور و تبلیغ انتخاب شدند و یکی برای ایجاد 
وحدت در جامعه مسلمانان اروپا و دیگری برای ایجاد وحدت 
در لبنان که دارای مذاهب و ادیان گوناگون بود انتخاب شده 

بودند و در دوران تصدی این امر به معنای واقعی محور وحدت 
مسلمانان بودند و در جوامع مسیحی نیز تاثیرگذار بودند. سفر 
به لبنان نیز خانواده پدر را همراهی می کرد. لبنان که مجموعه 
ای از اقوام و ادیان گوناگون بود و امام موسی صدر درآنجا با 
سعه صدری که داشت عامل وحدت بود و مانع بروز اختلافات 
قومی و مذهبی می شد. برای من همفکری و هم سلیقه بودن 
این دو برادر که ساعت ها در کنار هم راه می رفتند و گفت و 
گو می کردند بســیار جالب بود و جاذبه ای که امام موسی در 
بین مردم فقیر و غنی داشت که ناشی از خلق محمدی ایشان 

بود. و جایگاه ویژه ای که بین علماء لبنان داشتند.
- امام خمینی)س( اســتاد ایشان در قم بودند. برای دیدار 
امام و خانواده ایشــان به نجف رفتیم. ایشان به طبقه بالا 
به اتاق امام رفتند و ســاعت ها به گفت و گو پرداختند. در 
این سفر مادربزرگ و عمه ها نیز آمده بودند تا هم زیارت 
کربلا و هم تجدید دیدار پدر و خانواده باشــد. عمده بحث 
پدر با امام پیرامون بحث تشــکیل حکومت اسلامی و هم 
موضوع ولایت فقیه بود و عملا زمینه ســاز فعالیت های 
ایشــان پس از بازگشت به ایران شد که علمای طراز اول 
را دور هم جمع کرده و تشــکیل گــروه تحقیق حکومت 

اسلامی را دادند.
- شهید بهشتی در میان نســل جوان ما به عنوان بنیانگذار 
قوه قضاییه در نظام جمهوری اسلامی شناخته شده است در 
حالی که ایشان بیش از آن که سیاستمدار باشند متفکر دینی 
و اجتماعی دوران خود بودند و نظرات و تفکر و اندیشه های 
ایشــان هنوز هم ناب و قابل اجرا در این کشور است. نسل 
جدید ما بار دیگر باید ایشــان بشناسد و اندیشه های ایشان 
را مورد تحلیل قرار دهد و به کار بندد و این میســر نمی شود 
مگر با خواندن آثار ایشــان که به همت بنیاد نشر آثار شهید 
بهشــتی به صورت کتاب و سی دی در اختیار علاقه مندان 
قرار گرفته اســت. هنوز هم بدخواهان ایشان درصددند که از 
انتشار این افکار جلوگیری کنند. امیدواریم که در این سال ها 
که گشایشی ایجاد شده است به همت مسئولین رسانه ها و 
به ویژه صدا و ســیما با پخش صدای گرم و دلنشین ایشان 
و ارائه بحث های ضبط شــده در آرشیو صدا و سیما، جوانان 
این مرز و بوم را از نظرات ایشــان بهره مند گرداند و نگذارند 
در روزگار ما به دســت منافق صفتان ظلمی مضاعف در حق 

ایشان روا داشته شود.

چه کسانی نمی خواهد افکار بهشتی منتشر شود
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افزایش قیمت سیمان در راه است؟
قیمت ســیمان پس از یک اوج گیری در میانه 
خرداد، رفته رفته در شیب نزولی قرار گرفت و با 
شروع تابستان افت 10 تا 1۲ درصدی را تجربه 
کــرد. طوری که فعالان بازار از ورود بازار به فاز 
مقاومتی می گویند. اما آیا سرانجام خاموشی ها 
این خاموشی ها را می شکند و قیمت سیمان را 

بالا می برد؟
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تجــارت نیوز، بازار ســیمان بعد از یک رفت 
و برگشــت قیمتی در شــروع تابستان وارد فاز 
مقاومتی شــد. چنان که در هفته جاری قیمت 
ســیمان یک فاصله 10 تا 1۲ درصدی با سقف 
اخیر خود گرفت. با ایــن حال برخی از فعالان 
بازار شکســت ایــن مقاومــت را دور از ذهن 

نمی دانند.
به رغم وعده های وزارت نیرو مبنی بر تابســتان 
بدون خاموشــی، قبــل از شــروع این فصل 
خاموشــی به صنایع رســید. ســیمانی ها نیز 
ســه چهارم روز را بدون برق ســپری می کنند. 
باقی ســاعات نیز دولت به شکل کج دار و مریز 
بــرق آن ها را تأمین می کند. آنچه امروز صنایع 

ســیمانی تولید می کننــد، از باقی مانده کلینکر 
گذشــته اســت. آن طور مدیران کارخانه های 
تولیدی می گویند، تا کمتر از یک ماه دیگر این 
ذخایر نیز به اتمام می رسد و آن گاه ممکن است 
قیمت هر پاکت 50 کیلویی سیمان از 100 هزار 

تومان هم عبور کند.
قیمت سیمان در بازار

قیمت هر کیسه سیمان که در اوایل خرداد، 50 
هزار تومان بود، تا اواخر این ماه به ســقف ۹0 
هزار تومان هم رسید. اکنون نیز قیمت سیمان 
تیپ ۲ ساوه ۷8 هزار تومان هم اعلام می شود. 
ســیمان تیپ 5 نیز در محدوده قیمتی 5۷ هزار 

تا ۶8 هزار تومان معامله می شود.
در این میان برخی از نایاب شــدن ســیمان در 
بازار خبر می دهنــد. اما آیا این موضوع واقعیت 

دارد؟
یــک تولیدکننــده ســیمان در این بــاره به 
تجارت نیوز توضیح داد: نایاب شــدن ســیمان 
شایعه است. کارخانه ها سیمان را به حد کفایت، 

تحویل مشتریان می دهند.
نادر غفاری نوســانات اخیر قیمت ســیمان را 

ناشــی از جوسازی دانســت و گفت: برخی به 
بهانه کمبود برق قیمت را بالا برده اند. اما پس 
از یک فضاســازی در روزهای اخیر بازار دوباره 

روند کاهشی به خود گرفت.
او ادامــه داد: بــا توجه به اینکــه کمبودی در 
حوزه سیمان وجود ندارد، تغبیری در قیمت آن 
مشاهده نمی شــود. پس گران شدن سیمان را 
باید مرتبط با جوســازی دانست و این افزایش 

قیمت بدون دلیل واقعی است.
غفاری در پایان یادآور شد: ما در حال هماهنگی 
با وزارت نیرو هســتیم. به نحوی که صنایع در 
ساعات اوج مصرف، از کارشان بکاهند و آن ها 
در هنگام شــب با ما همکاری کنند. تنها از این 
طریق می توان چرخه تولید را حفظ و نیاز مردم 

را تامین کرد.
بر اســاس این گزارش، برخی از تولیدکنندگان 
هم از احتمال جهش قیمت سیمان به بالاتر از 
100 هزار تومان خبر می دهند. اخیراً مدیرعامل 
ســیمان آبیک به تجارت نیوز اعــلام کرد که 
بــا آغاز قطعی برق و پایــان ذخایر کلینکر این 

پیش بینی ها دور از ذهن نیست.

تورمفقریاثروت؟
بر اســاس اعداد مربوط بــه تورم در خرداد 
مــاه 1۴01 در میان دهک هــای مختلف 
هزینــه ای، فاصله تورمــی دهک ها در این 
ماه به ۴.۴ واحد درصد رســید که نسبت به 
ماه قبل )3.۴ واحد درصد( 1.0 واحد درصد 

افزایش داشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین، نرخ تورم کل کشور در خرداد 
مــاه 1۴01 برابر 3۹.۴ درصد اســت که در 
دهک هــای مختلف هزینه ای در بازه 38.3 

درصد برای دهک نهم و دهم تا ۴۲.۷ درصد برای دهک اول نوسان دارد. محدوده تغییرات 
تورم دوازده ماهه در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بین 51.1 درصد برای 
دهک ســوم و چهارم تا 5۲.3 درصد برای دهک نهم است. هم چنین اطلاع مذکور در مورد 
گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« بین 31.5 درصد برای دهک ششــم تا 3۴.8 

درصد برای دهک دهم است.
بر اســاس گزارش مرکز آمار، اعداد مربوط به تورم در میــان دهک های مختلف هزینه ای، 
فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۴.۴ واحد درصد رســید که نسبت به ماه قبل )3.۴ واحد 
درصد( 1.0 واحد درصد افزایش داشــته اســت. فاصله تورمی در گــروه عمده »خوراکی ها، 
آشــامیدنی ها و دخانیات« نســبت به ماه قبل 0.1 واحد درصد کاهش داشته است و در گروه 
عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« نســبت به ماه قبل 0.1 واحد درصد افزایش داشته 

است.

پیامبرجامبهبازارارز
به دنبال انتشــار اخبار مثبت از مذاکرات، دلار 

کانال عوض کرد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین، رونــد بازار امروز ارز، از کاهش 
قیمــت دلار حکایت دارد؛ تــا جایی که بازار 
شــاهد افت حدود ۷00 تومانی قیمت دلار تا 

این لحظه بوده است.
بررسی ها نشــان می دهد که در حال حاضر 
قیمــت دلار در بازار حــدود 30 هزار و 500 

تومان بوده اســت و این در حالی اســت که در ابتدای روز، در قیمت 31 هزار و ۲00 تومان 
قرار داشت.

مشــاهدات میدانی بیانگر آن اســت که پس از انتشــار خبر گشــایش در مذاکرات، مراجعه 
فروشــندگان ارز به بازار افزایش یافته؛ به طوری که در مقابل صرافی ها صف فروش شکل 

گرفته است.
بنا به این گزارش، بعد از ســفر جوزف بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به ایران، 
اظهارنظر طرفین مذاکرات نشــان می داد عزم لازم برای ادامه مذاکرات هسته ای بعد از سه 
ماه توقف به وجود آمده اســت. قرار اســت مذاکرات با فرمت جدیدی انجام شود که احتمالا 
نقش سایر کشورها در آن کم رنگ تر است. بورل بعد از ترک تهران اعلام کرد قرار است این 
مذاکرات در یکی از کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام شود و اتحادیه اروپا در این مذاکرات 

نقش تسهیلگر خواهد داشت.
مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا بعــد از ترک تهران در این بــاره توضیح داد: خیلی 
خوشــحالم بابت تصمیمی که در تهران و واشنگتن گرفته شده است. مذاکرات میان ایران، 
اتحادیه اروپا و آمریکا در وین برگزار نخواهد شــد زیرا گفت وگوها در فرمت 1+۴ با آمریکا 

نیست و تیم من به عنوان تسهیلگر حضور خواهد داشت.

دستورالعملپرداختوامکمکودیعه
مسکننهاییشد

در جلسه روز گذشته مســئولان وزارت راه و 
بانک مرکزی، شــیوه نامه پرداخت وام کمک 

ودیعه مسکن نهایی شد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایرنا، روابط عمومی بانک مرکزی از جلسه 
مسئولان این بانک با وزارت راه و شهرسازی 
برای نهایــی کردن دســتورالعمل وام ودیعه 

مسکن خبر داد.
دولت برای حمایت از مستاجران بانک مرکزی 

وام ودیعه مســکن را تصویب کرد که بانک مرکزی بخشــنامه مربوط به آن را  در روز 10 
خردادماه به بانک ها ابلاغ کرد. 

براســاس بخشــنامه جدید متقاضیان برای دریافت تسهیلات ودیعه مسکن از 1۲ خردماه از 
طریق سامانه طرح های حمایتی مسکن به نشانی http://saman.mrud.irدرخواست خود را 

ثبت کردند و از این روز ثبت نام آغاز شد.
این بخشــنامه که به بانک ها ابلاغ شــده بود، اما معطل شــیوه نامه اجرایــی وزارت راه و 
شهرســازی بود کــه این موضوع امروز با حضور معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و 

شهرسازی و مدیران مربوطه در بانک مرکزی نهایی شد. 
پس از ارائه شــیوه نامه مربوطه از ســوی وزارت راه و شهرسازی مقرر شد که این شیوه نامه 
نهایی و امروز به شبکه بانکی ابلاغ شود و در نتیجه پس از این عملیات، پرداخت تسهیلات 

کمک ودیعه مسکن به زودی عملیاتی شود. 
بر اســاس مصوبه شــورای پول و اعتبار این وام از محل تســهیلات ماده ۴ قانون جهش 
تولید مســکن به منظور حمایت از مستاجران در سال جاری تا سقف ۴0 هزار میلیارد تومان 
تســهیلات کمک ودیعه مســکن از طریق معرفی وزارت راه و شهرسازی توسط بانک های 
عامل پرداخت می شــود. سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن در تهران 100 میلیون تومان، 
مراکز استان ها ۷0 میلیون تومان و سایر نقاط شهری ۴0 میلیون تومان مصوب شد. نرخ سود 

تسهیلات 13 درصد و دوره بازپرداخت پنج ساله است.

مراقبپیامکهایجعلیمالیاتیباشید
مدیرکل دفتر مرکزی حراســت سازمان امور 
مالیاتی کشور در خصوص وقوع برخی جرایم 
در فضــای مجازی هشــدار داد و از مودیان 
خواســت مراقب پیامک های جعلــی مالیاتی 
باشــند.به گزارشــروزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ســازمان مالیاتی ایران، کمال رضایی 
مدیــرکل دفتر مرکزی حراســت ســازمان 
امور مالیاتی کشــور اظهار داشــت: با توجه 
برخی جرایم در فضــای مجازی  به شــیوع 

که منجر به ســوء اســتفاده از برخی مودیان و یا ســرقت از حســاب های شخصی ایشان 
شده، لازم اســت مودیان در خصوص این گونــه اقدامات کلاهبرداران و ســرقت اینترنتی 
هوشــیار باشــند.وی اظهار داشت: اخیراً مشــاهده شده از ســوی برخی افراد فرصت طلب، 
پیامک هایی با مضمون مالیات برای مودیان ارســال شــده که پس از آنکه مودی بر روی 
آن کلیک نموده، به صفحه ســایت جعلی جهت پرداخت مالیات منتقل شده و از طریق این 
سایت، از حساب بانکی آنها مبالغی سرقت شده است.مدیرکل دفتر مرکزی حراست سازمان 
امور مالیاتی کشــور در خاتمه تاکید کرد: کلیه امور مالیاتی صرفاً از طریق درگاه ملی خدمات 
الکترونیک ســازمان امور مالیاتی کشــور به آدرس my.tax.gov.irو یا مراجعه حضوری به 
ادارات امور مالیاتی مربوطه انجام می پذیرد و پیامک های ارســالی ســازمان از طریق شماره 

خاص ارسال و تنها جنبه اطلاع رسانی داشته و قابل کلیک کردن نیست.

خبر

با اشاره به طلب صندوق توسعه ملی و افزایش سهام بدهکاران در سال های متمادی؛

اسامی بدهکاران ارزی را منتشر کنید!
در جریــان اختلاف نظرهایــی که بین 
صندوق توســعه ملی و دریافت کنندگان 
بازپرداخت منابع  تســهیلات ارزی برای 
وجود داشــته و تمایلی به محاسبه با نرخ 
روز ندارند، رئیس اتاق ایران و چین این را 
منطقی ندانســت و خواستار انتشار اسامی 

بدهکاران ارزی صندوق شد.
بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از ایســنا، در چند مــاه اخیر بارها 
بحث بازپرداخت تسهیلات ارزی صندوق 
توســعه ملی که از سالهای قبل پرداخت 
شــده، مطرح و دو طــرف یعنی صندوق 
و بدهکاران، هنوز به توافقی نرســیده اند؛ 
دریافت کنندگان  که  اســت  این  موضوع 
تســهیلات تاکید دارند با توجه به شرایط 
اقتصــادی و نوســان های ارزی، بایــد 
وام هــای دریافتی را با نرخ ۴۲00 تومانی 
بازپرداخت کنند و تسویه ریالی نیز مطرح 
می شود، در حالی که طبق قواعد صندوق، 
بازپرداخت این تسهیلات باید ارزی باشد، 
ضمن اینکه تاکیــد هیات عامل صندوق 

توسعه بر تسویه با نرخ روز ارز است.
بعد از رایزنی هایی که از سوی بدهکاران 
صورت گرفــت، اخیرا غضنفری - رئیس 
هیــات عامل صنــدوق توســعه ملی- 
تاکیــد کرد کــه از نظر صنــدوق راهی 
بــرای بدهکاران نیســت و باید نســبت 
بــه بازپرداخت اقدام کننــد و در غیر این 
صورت حتما نسبت به تملک دارایی های 

آنها اقدام خواهد شد.
در همین رابطه مجیدرضا حریری- رییس 
اتاق بازرگانــی وصنایع ایران و چین- در 
اظهاراتی که از ســوی صندوق توســعه 
ملی منتشــر شده اســت،  ابعاد دریافت 
تســهیلات ارزی و بازپرداخت آن را مورد 

بررسی قرار داده است.
وی با اشــاره بــه بدهــی نیروگاه ها به 
صندوق توسعه ملی و عدم بازپرداخت از 
سوی آنها، با تأکید بر اینکه صندوق نباید 
جبران کننده عدم اصلاح قراردادهای بین 
وزارت نیرو و نیروگاه ها باشــد، گفته که 
تجربه بســیار ناموفقی از حســاب ذخیره 
ارزی وجــود دارد که منابع آن  تبدیل به 
ریال شــد و در نهایت از بین رفت. از این 
رو ترکیــب جدیدی تحت عنوان صندوق 
توسعه ملی تأسیس و اعلام شد باید سعی 

شــود این صندوق، دولتی نباشــد؛ بلکه 
ملی باشــد و ترکیب هیأت امناء طوری 
باشد که تحت فشــارها قرار نگیرد. این 
مــوارد کامــلا در اساســنامه ی صندوق 
توســعه ملی تصریح شده است که منابع 
صندوق نباید ریالی باشد و نباید به دولت 
تعلق بگیــرد، بلکه باید صرف ســرمایه 
گذاری های بخش خصوصی شود، آن هم 
بازپرداخت  بتواند  که  سرمایه گذاری هایی 
ارزی داشته باشند و تعهداتی گرفته شود 
که ماجرای حســاب ذخیــره ارزی تکرار 

نشود.
تسهیلات را 3۰۰۰ تومانی گرفتند

وی با بیان اینکه، افرادی از ســال 13۹۲ 
به بعد از صندوق تسهیلات اخذ کرده اند، 
دلار حدود 3000 تومان بوده است، گفت: 
اینکــه فرد تعهد کرده اســت ارز دهد در 
جای خود قــرار دارد. اینکــه بانک های 
کارگزار چه وثایقی گرفته اند را نمی دانم. 
اینکه همه  بدهکاران در شــرایط مساوی 
نیســتند حرف درستی اســت. اینکه یک 
نیروگاه ســاخته شــده و از سوی وزارت 
نیرو اجازه صادرات ندارد، در برخی موارد 
حرف درستی است؛ اما تمام اینها مشکل 
بلکه مشکل  صندوق توسعه ملی نیست. 
وزارت نیرو با نیروگاه است و اگر قراردادها 
با قرارداد اولیه مغایرت دارد باید در جهت 

حل آن اقدام کنند.  
ظاهرا کمتر از 31۰ نفر همه منابع 

را گرفتند
رییــس اتاق بازرگانــی و صنایع ایران و 
چیــن با تأکید بر لــزوم حفاظت صندوق 
توســعه ملی از منافع خــود افزود: از این 
رو نبایــد اجازه داده شــود اموال عمومی 
به نفع اشخاص یا دســته های خاصی از 
بین برود. به نظر مــن کمتر از 310 نفر، 
همه  منابــع را گرفته اند و پس نمی دهند. 
البته در ایــن رابطه آمار دقیقی منتشــر 
نشــده اســت. فردی کــه وام می گیرد، 
ریسک می کند و کســب و کاری را آغاز 
 می کنــد، بایــد از روز اول ریســک ها را 

محاسبه کند.
وام ۴ تا ۶ درصدی گرفتند پس اینکه 
می خواهند ۴2۰۰ تومانی پس دهند 

چه مبنایی دارد؟
حریری با بیان اینکــه بازپرداخت ریالی 

تســهیلات با نرخ ارز ۴۲00 تومانی، هیچ 
مبنایی ندارد اظهــار کرد: افراد وام ارزی 
را با ســود حدود ۴ تا ۶ درصدی دریافت 
کردند، اگر همان زمان می خواســتند وام 
را به ریــال اخذ کنند، بایــد حداقل ۲۴ 
درصــد ســود پرداخت می کردنــد که با 
احتساب حدود 8 ســال تأخیر، جریمه ی 
آن هــا 35 درصد اســت. مبنــای اینکه 
می دهیم  تومانی  دلار ۴۲00  می گوینــد 
چیســت؟ به غیر از اینکه با فشــار روی 
برخــی نهادها و محافل این فشــار را به 
 صنــدوق وارد می کنند کــه از منابع ملی 

سوءاستفاده کنند.
اسامی رامنتشر کنید تا مشخص شود 

با وامی که گرفتند نیروگاه تاسیس 
کردند یا خیر؟

وی اگرچــه اقدام صندوق توســعه ملی 
بــرای دریافت تســهیلات به نــرخ روز 
را تاییــد کرد ولــی گفت کــه این گله 
وجــود دارد صنــدوق باید اســامی افراد 
بدهــکار را منتشــر کنــد. همانطور که 
اســامی بدهکاران بانکی منتشر شد باید 
مشــخص شــود افرادی کــه می گویند 
امکان بازپرداخت تســهیلات گرفته شده 
را ندارنــد، اصــلا« نیروگاهی تأســیس 
کرده اند یا خیر؟ چون شــخصا در جریان 
هستم برخی برای تأسیس نیروگاه، منابع 
 صندوق را گرفته انــد اما اصلا نیروگاهی 

تأسیس نکردند.
اینکه صندوق سهام بگیرد هم منطقی 

است
رییــس اتاق بازرگانــی و صنایع ایران و 
چین به این سؤال که راه حل بازپرداخت 
منابع  نیروگاه هایی که  برای  تســهیلات 
ندارند چیســت؟ گفت: ایــن موضوع که 
رئیس هیــات عامل اعلام کرده اســت 
اگر کسی نمی تواند تسهیلات صندوق را 
برگرداند به نسبتی که روز اجرای طرح از 
منابع صندوق استفاده کرده سهام خود را 
به صندوق واگذار کند، منطقی به نظر می 
رســد، به هر حال طرح هایی وجود دارند 
که جزو بدهکاران هستند و سهام آن ها از 
سال 13۹۲ تاکنون بیش از 30 برابر شده 
اســت. باید محکم ایستاد و تمام کسانی 
را که از صندوق تســهیلات گرفته اند و 
هنوز پــس نداده اند را وادار به برگرداندن 

اعلام  برخی  اینکــه  منابع صندوق کرد. 
تسهیلات،  بازپرداخت  درصورت  کرده اند 
 کارگرهــا بیــکار می شــوند پوپولیســم

 مطلق است.
در لباس تولید سوءاستفاده می کنند

حریری با بیان اینکه در کشــور از واژه ی 
توضیح  می شود،  سوءاســتفاده  کارآفرین 
داد: ارزهایــی کــه تاکنــون از نهادهای 
مختلف گرفته شــده است، هیچکدام در 
قالب دلال نبوده بلکه همه در لباس تولید 
بوده اســت. بین تولید کننده، واردکننده، 
صادرکننده، توزیع کننده و... فرقی وجود 
ندارد. مهم این اســت که فعال اقتصادی 
باشــی. به همین دلیل زمانی که اسامی 
بدهکاران بانکی اعلام می شود مشخص 
می شــود که همه بــا لبــاس تولید وام 
گرفته اند. این موضوع درمورد افرادی که  
برای واردات ارز گرفتند و وارداتی نداشتند 
نیز صادق است. افرادی که سراغ صندوق 
توســعه ملی آمده اند نیز بــا همین لباس 
بودنــد. به نظر من صرف داشــتن چنین 
لباســی حق ویژه ای به آن ها نمی دهد و 
باید کاملا« بــدون اغماض به تک تک 

حساب ها رسیدگی شود.
اگر آجر هم خریده باشند 1۰ برابر 

شده است
وی ادامه داد: فردی که تسهیلات گرفته 
موظف بوده بــه بانک اعــلام کند این 
ســرمایه را برای چه پروژه ای می خواهد. 
اگر صرف موضوع دیگری شده باشد جرم 
اســت. اگر هم همان پروژه باشد ایرادی 
ندارد. اگر 10 ســال قبل فقط آجر خریده 
باشــند، امروز قیمت آن آجــر 10 برابر 
شــده است! آجر را تحویل صندوق دهند. 
می توانند ملک یا کارخانه ای که ســاختند 
را به اندازه ای که بدهکار هســتند تحویل 

صندوق بدهند.
رییــس اتاق بازرگانــی و صنایع ایران و 
چیــن با تأکید بر اینکــه بخش زیادی از 
تورم و افزایش قیمت ها خلق پولی است 
که از مســیری مانند صندوق طی شــده 
 10 چند  کرد: رقم هــای  عنوان  اســت، 
هزار میلیــارد تومانی تســهیلات گرفته 
شده که پس داده نشــده است. این پول 
وارد جامعــه و باعــث تورم شــده، زیرا 
علت اصلــی تورم نقدینگی زیاد اســت. 

بحــث دیگری که به غیــر از بازپرداخت 
تســهیلات وجود دارد این اســت که به 
صندوق توســعه ملی از همه جا ناخنک 
زده می شــود! بعضا« با اجازه مجلس یا 
تقاضــای نهادها. البتــه از آنجایی که در 
شرایط جنگ اقتصادی قرار داریم بعضا« 
مجبور به رفتاری هستیم که شاید توجیه 
منطقی نداشته باشــد. برای مثال توجیه 
می کننــد وقتی در شــرایط تحریم قرار 
 داریم و مردم مشکل نان دارند، پس انداز 

منطقی نیست.
لزوم افزایش منابع صندوق توسعه 

ملی از طریق سرمایه گذاری
رییس اتاق بازرگانی وصنایع ایران و چین 
در ادامه با تأکید بر اینکه صندوق توسعه 
ملــی باید منابــع خــود را افزایش دهد، 
توضیح داد: بخشی از منابع صندوق باید 
به عنوان تســهیلات به تولیدکنندگان یا 
پرداخت  پروژه بخش خصوصی  صاحبان 
شود، اما بخشــی می تواند سرمایه گذاری 
در نقاط دیگر دنیا یا خرید و فروش اوراق 
بهادار در کشــورهای مختلف باشد. باید 
ارزش منابع و ارز، نــزد صندوق افزایش 

پیدا کند.
 صندوق می تواند در ایران یا در کشــور 
ثالث، با شــرکت های خارجــی کارهای 
مشــارکتی کند. البته ایــن موضوع نیاز 
به بازنگــری در عملکرد صنــدوق دارد. 
باید یــک مطالعه همه جانبــه، از منظر 
پولی-مالی،  اقتصــاد کلان و نیز اقتصاد 

توسعه ای و تجاری صورت گیرد.
 کارگروه هایــی نیاز اســت که روی این 
موضوع ها مطالعه کرده و پیشنهاد دهند. 
باید مطالعه جامعی صــورت بگیرد و راه 
حل هــای همه جانبــه داده شــود؛ زیرا 
صندوق نه بازار پول است نه بازار سرمایه، 
بلکه باید از همه ی این بازارها اســتفاده 

کند.
حریــری یادآور شــد: باید یــک مطالعه 
عمیق صورت بگیــرد تا مزیت های ورود 
صندوق به هر کسب و کاری تعریف شود 
و دید نیازهای کشور چیست. به نظر من 
در حوزه زیرســاخت، دچار فقر هستیم و 
یکی از اولویت ها می تواند توسعه ی راه ها، 
ریل ها، بنادر، فرودگاه ها، خرید هواپیما و 

قطار باشد.
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سقطغیرقانونیسالانه۳۷۰هزارجنیندرکشور
دبیر شــورای راهبردی جمعیت اســتان تهران، درباره آمار سقط جنین غیر قانونی کشور، گفت: 
ســالانه 3۷0 هزار سقط در کشــور داریم که اغلب آنها جنایی و غیر قانونی است و تنها حدود 
3.5 تــا ۴ درصد این موارد مربوط بــه روابط خارج از عرف و باقی این موارد با انگاره هایی نظیر 

»ناخواسته بودن بارداری« و »بدون برنامه ریزی بودن بارداری« همراه هستند.
به گزارش ایسنا، صالح قاسمی در جلسه استانی »خانواده و جمعیت« که امروز دوشنبه )۶ تیرماه( 
با دستور کار »بررسی آخرین وضعیت استان تهران« و با حضور استاندار تهران برگزار شد، اظهار 
کــرد: در حال حاضر دنیا الگوی  perfect family بــا الگوی چهار فرزندی را ترویج می کند و 
تعریفی که برای آن ارائه داده اند به این معنا است که perfect family خانواده ای است که تمام 

اعضای آن روابط درون خانوادگی را تجربه کنند.
دبیر مرکز مطالعات جمعیت، با بیان اینکه اگر الگوی چهار فرزندی الگو رایج کشورها و کشور ما 
شــود نرخ باروری به  ۲.8 تا 3 می رسد که می تواند مساله کشور ما را نیز تا حد زیادی مدیریت 

کند.
این جمعیت شناس و پژوهشگر حوزه جمعیت در عین حال تاکید کرد: به لحاظ جامعه شناختی، 

مطرح شده است که الگوهای هشت فرزندی و 10 فرزندی و بالاتر الگوهای درستی نیست.
50 درصد تولدهای ثبت شده استان تهران در سال ۹۹ مربوط به فرزند اول بوده است 

دبیر شورای راهبردی جمعیت اســتان تهران با بیان اینکه 50 درصد تولدهای ثبت شده استان 
تهران در سال ۹۹ مربوط به فرزند اول، ۴1.۷ درصد مربوط به فرزند دوم و 8.۴ درصد مربوط به 
فرزند سوم و بیشــتر بوده است، یادآور شد: در واقع تهران بعد از گیلان بالاترین تولدهای ثبت 

شده برای فرزند اول را داشته است و این امر الگوی »تک فرزندی« را تثبیت می کند.
وجود ۴ میلیون مهاجر نسل اول و دوم ایرانی در خارج از کشور

صالح قاسمی درباره ضرورت توجه به بحث »مهاجرت« و تاثیر آن بر جمعیت کشور، خاطر نشان 
کرد: در حال حاضر ۴ میلیون مهاجر نسل اول و دوم ایرانی در خارج از کشور داریم که این امر 

به لحاظ کیفیت در مهاجر فرستی نخبگانی قابل توجه است.
به گفته این پژوهشــگر حوزه جمعیت، کشور ما به لحاظ باروی برای افزایش جمعیت تنها پنج 
سال فرصت دارد و اگر متولدین دهه شصتی کشور از سنین متعارف باروری خارج شوند، با اتکا 
بــه متولدین دهه ۷0 نمی توان بحران جمعیت را مدیریت کــرد و از این رو می توان گفت تنها 
فرصت باقی مانده برای این امر تنها در 5 سال طلایی اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت است.
وی در بخش دیگر ســخنان خود به »انقلاب خانوادگی« اشاره کرد و درباره تغییر الگو، ساختار 
و کارکرد نهاد خانواده در ایران، افزود: ما در ایران، در آســتانه پدیده ای شبیه به پدیده »انقلاب 

خانوادگی« در غرب هستیم که ساختار و کارکرد و نهاد خانواده را دچار دگرگونی جدی کرد.

امکانمواجههباپاندمیهایجدیدوجوددارد
رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت بر ضرورت تقویت تاب آوری جامعه در 

پاندمی ها تاکید کرد.
به گزارش ایسنا، دکتر محمدمهدی گویا در کارگاه »نهایی سازی برنامه ارتقای آمادگی و پاسخ 
به پاندمی کووید1۹/ آنفلوانزا و ســایر بیماری های حاد تنفســی واگیردار نوپدید و بازپدید« که 
از ســوی دانشــگاه علوم پزشکی تبریز برگزار شــد، گفت: امکان مواجهه با پاندمی های جدید 
همچنان وجود دارد، از این رو ضروری اســت آمادگی خود را برای مقابله با بیماری ها افزایش 

دهیم.
وی با اشاره به اختلالات و آسیب های روانی ناشی از همه گیری کرونا در بین مردم گفت: این 
بیماری از ابعاد مختلف مردم دنیا را با مشکلاتی روبرو کرد. در طول همه گیری کرونا ما شاهد 
تعداد قابل توجه مرگ و میر در ســطح دنیا بودیم. در برخی از کشــورها اقتصاد تحت تاثیر قرار 

گرفت و  مردم از تحصیل و کار بازماندند.
رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت با بیان این که حدود  دو و نیم ســال 
از  شیوع کووید1۹ در دنیا می گذرد و این پاندمی درس آموخته های بسیاری را برای ما داشته 
است و باید این درس آموخته ها را برای نسل آینده به کار گیریم، خاطرنشان کرد: دنیا در کمتر 
از یکســال واکسن کووید1۹ را عرضه کرد و در کشور ما نیز با توان متخصصان داخلی واکسن 
هــای مربوطه در کمترین زمان ممکن به بازار آمد و بخش قابل توجهی از مردم کشــورمان با 

واکسن های ملی در برابر این پاندمی محافظت شدند.
دکتر گویا برگزاری این کارگاه را در راستای تدوین برنامه های عملیاتی آینده مهم ارزیابی کرد 
و در پایان گفت: امیدواریم با مشــارکت تمامی نهادها و سازمان های ذینفع شاهد برنامه ریزی 

های عملیاتی باشیم.
تدوین برنامه جامع مقابله با اپیدمی ها

درادامــه این برنامه، دکتر قادری - رییس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشــت نیز در این وبینار از تدوین برنامه جامع مقابله با اپیدمی ها در کشــور خبر داد و گفت: 
وقتی سیستم آماده مقابله با بحران اپیدمی نباشد به شیوع یک بیماری تنها پس از گسترش بین 
مردم پاســخ داده می شود و پس از گذشت مدتی نسبتا طولانی می توان تا حدودی آن را کنترل 
کرد. در حالی که می توان سیستم را پیش از گسترش بیماری در جامعه آماده مقابله کرد و پاسخ 

را بسیار سریع تر از قبل ارائه داد.
دکتــر قادری افزود: مخاطرات بســیاری در دنیا وجود دارند و تغییــرات آب و هوایی نیز باعث 

می شوند تا احتمال بروز پاندمی های مختلف و متفاوت در جوامع بیشتر شود.
وی بــا تاکید بر این که نیاز به یک برنامه طولانی مدت برای مقابله با پاندمی داریم و نمی توان 
تنها پس از  بروز هر پیک بیماری اقدامات کوتاه مدت انجام داد، افزود: بحث ســلامتی نیاز به 
ایجاد یک اســتراتژی حاکمیتی دارد و همراهی و کمک تمامی سازمان ها و نهادها را می طلبد و 

در این راستا نیز بایستی یک برنامه درون سازمانی و برون سازمانی ترتیب دهیم.

خطرخیزشدوبارهکرونادرکشور
یک اپیدمیولوژیســت با اشــاره به وضعیت کرونا در جهان و ایران، شرایط کرونا را شکننده تر از 
گذشته دانست و گفت: در حال حاضر کشور ما هم مانند برخی کشورهای دیگر، در معرض خطر 
خیزش موارد ابتلا و پیک اســت؛ بنابراین نظام سلامت باید آمادگی لازم را داشته باشد و تعداد 

تست ها و همچنین کنترل های مرزی اعم از هوایی و زمینی و ... افزایش یابد.
دکتر حمید سوری در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت کرونا در جهان و ایران، گفت: بعد 
از اینکه امُیکرون به عنوان واریانت غالب بر بسیاری از کشورها حاکم شد، طبیعتا به این دلیل که 
شدت بیماری کاهش یافته بود، موارد مرگ و بستری هم کاهش یافت، اما موارد ابتلا علی رغم 
اینکه نوساناتی داشت، در بسیاری از کشورها همچنان دیده می شود. به همین دلیل هرگز تا به 

حال از خاموشی اپیدمی از سوی مراکز معتبر دنیا صحبتی نشده است.
وی افزود: زمانی می توانیم بگوییم که اپیدمی خاموش شــده یا پاندمی تمام شــده که حداقل 
دو دوره از بیماری بگذرد و ما مورد ابتلای جدیدی نداشــته باشــیم. نهایتا از آنجایی که چنین 
اتفاقی نیفتاده، طبیعتا نیازمند این بودیم که رصد و رهگیری را در فرآیند اپیدمی داشــته باشیم 
و پیگیری را انجام دهیم. همچنین از آنجاکه در کشــور ما که نظام بیماریابی فعال وجود ندارد، 
تعداد تست ها کاهش یافت و نتوانستیم خیلی تصویر روشنی از اپیدمی در کشور داشته باشیم، اما 
در کشــورهایی که بیماری یابی فعال دارند، نشان داده شد که این نوسانات در ابتلا ایجاد  شده 

و خیزشی آغاز شده است.
 سوری با بیان اینکه در حال حاضر بیش از 50 کشور دنیا خیزش در موارد ابتلا به کرونا را نشان 
می دهند، گفت: متاســفانه برخی از این موارد خیزش به تدریج  در کشــورهای منطقه در حال 
افزایش است. کشورهایی مانند عربستان، کویت، امارات، پاکستان، عراق، قطر و... که همه این 
کشورها افزایش موارد ابتلا را داشتند. به ویژه در شرایطی که اخیرا زائرانی از عتبات بازگشته اند، 

نگرانی احتمال افزایش موارد ابتلا در کشور ما هم وجود دارد.
 وی بــا تاکید بر لزوم بیماریابی در کشــور، گفت: در حال حاضر کشــور مــا در معرض خطر 
خیزش موارد ابتلا و پیک اســت. برای اینکه بتوانیم این موضوع را کنترل کنیم، نظام سلامت 
باید آمادگی لازم را داشــته باشــد؛ باید تعداد تســت ها افزایش یابد، کنترل های مرزی اعم از 
هوایــی و زمینــی و ... افزایش یابد، بایــد رصد کنیم تا ببینیم که طغیان هــای ابتلا در کجاها 
ممکن اســت رخ دهد و آن ها را به صورت ســریع شناســایی کرده و پاســخ دهیم. بر همین 
اســاس نیاز داریم که تیم های واکنش سریع فعال شــوند. همچنین نیاز است که ببینیم سطح 
ایمنی جامعه مان چقدر اســت، اگــر پیک جدیدی آید و خیزش پیدا کند، ســطح ایمنی جامعه 
مــا در حدی هســت که بتواند مقابله کند یا اینکه ســطح ایمنی به دلیل گذشــت زمان پایین 
 آمده و تعداد افراد حســاس جامعه افزایش یافته و در نتیجه ممکن اســت که ما پیک بعدی را 

شاهد باشیم.

خبر

اوصاف رانندگی زنان طنز یا واقعیت؟ 

آیا زنان واقعا راننده های بدتری هستند؟
مطمئن هســتیم که تا کنون، بــا جوکها یا 
تصاویر طنز زیادی درباره ی رانندگی خانمها 
مواجه شــده اید.  تصاویر بســیار زیادی در 
سطح اینترنت وجود دارند که رانندگی خانمها 

را به طنز گرفته اند.
آیا این واقعا بدین معناست که زنان راننده 

های بدی هستند؟
اول از همــه باید گفت که تحقیقات نشــان 
میدهد، مردان، بیش از زنان تصادف میکنند 
و مردها قوانین راهنمایی رانندگی را بیشــتر 
زیر پا میگذارند. این مســاله بســیار منطقی 
بنظر میرســد، زیرا هورمون تستوسترون در 
مردها، باعث افزایش ریسک پذیری میشود.

بلــه، برخــی از زنان هم با ســرعتهای بالا 
رانندگــی میکنند اما اغلب آنها، محتاط تر از 
مردان هســتند. بنابر این اگر اینگونه است، 
چرا مردهــا ادعا میکنند که زنان راننده های 

بسیار بدی هستند؟
جوک ها، یکی از روشــهای غیر مستقیمی 
هســتند برای اینکه مردم نــا امیدی های 
خود را بیان کنند. مثلا اگر یک فرد،  رویداد 
سیاســی خاصی را دوست نداشــته باشد، به 

احتمال زیاد با ســاختن جوک، این نا امیدی 
را تخلیه میکند.

چرا مردها اذیت می شوند
یک توضیح برای این باور نســبت به زنان این 
اســت که مردها، توسط زنانی که آرام رانندگی 
کــرده و محتاط به نظر می رســند، اذیت می 
شوند. هرچقدر این حس نا امیدی بیشتر میشود، 
مردان بیشــتر ســعی میکنند که با استفاده از 
جوکهایــی، درباره ی مهارتهای رانندگی زنان، 

این حس نا امیدی را تخلیه کنند.
اما این همه ی داســتان نیســت. مردی که 
توســط زنان، به هر علت دیگری نیز نا امید 
شــود،   میتواند از شــرایط بهره برده و زنان 
را تمســخر کند. مثلا اگر یک مرد توســط 
زنان، در مســاله ی دیگری)که هیچ ربطی 
به رانندگی ندارد( اذیت شــده باشد، کماکان 
ممکن اســت سعی داشته باشــد با اشتراک 
گذاشــتن جوکهایــی دربــاره ی مهارتهای 

رانندگی زنان، آنها را مسخره کند.
اما آیا این مساله تنها بعلت نا امیدی است 

یا عوامل دیگری نیز وجود دارند؟
نیاز به احســاس بالاتر بودن نسبت به زنان، 

میتواند انگیزه ی دیگری باشد که مردان این 
برخــورد را کنند. مردی کــه میخواهد حس 
برتری داشــته باشــد و حس بهتر درونی را 
تجربه کند، ممکن است جوکهایی را در مورد 
زنان به انتشار بگذارد. اگر یک مرد، بخواهد 
حس مردانه و قدرت داشــته باشد، باید ادعا 
کند که زنان راننده ی بدی هســتند تا بتواند 

ارزش خود را بالا ببرد.
مردها اجسام متحرک را بهتر می بینند و 

درک بهتری از فضا دارند
در تحقیقی، نشــان داده شــد که مردان در 
شناسایی اجسام متحرک)خصوصا در سرعت 
های بالا( بهتر هستند. این ممکن است بدین 
معنا باشد که مردان میتوانند حرکت ماشینها 
و افراد پیاده در جاده را بهتر تشخیص دهند.

اما این مسائل، کماکان نمیتواند تضمین کند 
که یک مرد، همواره راننده ی بهتری نسبت 
به یک زن اســت. در بسیاری کشورها، نرخ 
های بیمه برای زنان، پایین تر از مردان است 
و این مساله نشــان میدهد که باور اکثریت 
این اســت که احتمال تصادف مردان بیشتر 

است.

زنها در حال عملی کردن باور جامعه 
بصورت ناخودآگاه هستند

باتوجه به کلیشه ی موجود در جامعه و با توجه به 
تکرار زیاد جوک ها درباره ی مهارتهای رانندگی 
پایین زنان، باور عمیقی در ســطح ناخودآگاه و 
در ذهن زنان ایجاد شده است. ذهن زنان پر از 
حرفها، تصاویر و داستانهای منفی شده است که 
این مساله باعث برنامه ریزی ضمیر ناخودآگاه 
آنها خواهد شــد تا نهایتا، خودشان با دستهای 
خود، این افکار را بیشتر و بیشتر واقعیت ببخشند. 
بنابر این به این مساله باید توجه ویژه تری لحاظ 

کنند.
همچنیــن باتوجــه به جو جامعه، چشــمان 
زیادی روی رانندگی خانمها متمرکز است که 
این مســاله باعث خواهد شد خانمها، نتوانند 
رانندگی کردن را بصــورت ناخودآگاه انجام 
دهنــد و مدام، از ضمیر خــودآگاه خود برای 
رانندگی استفاده کنند، حال آنکه، برای اینکه 
در انجام مهارتی مســلط شوید، باید پس از 
مدتی تمریــن، آن کار را بصورت ناخودآگاه 
انجام دهید و به آن فکر نکنید. توصیه میشود 

مقاله ی زیر را مطالعه کنید :

تمرکز روی اشتباهات
وقتی یک فرد، باوری را در خود به وجود می 
آورد، ذهــن او در تمام مدت به دنبال یافتن 
شواهدی خواهد بود که این باور را محکم تر 

کند)بدون اینکه خود آگاه باشد(.
به عبارت دیگر، اگر مردها باور داشته باشند 
که زنــان نمیتوانند خــوب رانندگی کنند، با 
اولین تصادفی که توســط زنان رخ میدهد، 
توجه زیادی جلب میشــود و به ســرعت در 
سطح جهان منتشر میشــود. به همین علت 
است که جک های زیادی را درباره تصادف 
های عجیب زنــان میخوانید حال آنکه این 
جکهــا درباره ی مــردان به ندرت شــنیده 

میشود.
درواقع اگر جوکی درباره مردان منتشر شود، 
مردم آنرا داده ای نامرتبط طلقی کرده)زیرا با 
کلیشه ی موجود در جامعه فاصله دارد( و آنرا 
در حافظه بلند مدت خود ضبط نخواهند کرد.
این مساله به این علت است که ذهن برخی 
از مــردم، قصد دارد بصــورت انتخابی روی 
حقایق مشخصی متمرکز شده و از باقی آنها 

صرفنظر کند.

رئیس ســازمان بهزیستی کشور از حذف سهم آورده  مددجویان در نهضت ملی مسکن 
خبر داد و گفت: بهره  تسهیلات بانکی موضوع این بخش، برای مددجویان بهزیستی از 
18 درصد به 5 درصد تبدیل می شود که اقدام بسیار خوبی برای خانه دار شدن مددجویان 

در طرح نهضت ملی مسکن است.
علی محمد قادری در نشســت نمایندگان تشــکل های افراد دارای معلولیت در مشهد، 
تشکل ها را بازوان بهزیستی برای خدمت به مددجویان دانست و گفت: تمام تلاشمان را 
می کنیم که در حدود امکانات و مقدورات سازمان و در چهارچوب قوانین، به خواسته های 

افراد دارای معلولیت، پاسخ مناسب بدهیم.
رئیس سازمان بهزیستی کشور ارکان توانمندسازی خانواده ها را مسکن، معیشت و اشتغال 

برشمرد و گفت: در این میان، اشتغال، مهم ترین حلقه  این زنجیره است و پایه  استقلال و توانمندی خانواده را تشکیل می دهد.
وی با اشــاره به تسهیلاتی که در تبصره های قانون بودجه برای اشتغال مددجویان در نظر گرفته شده است، گفت: این تسهیلات 
اگر چه امکانات خوبی برای اشتغال در اختیار می گذارد اما برای پایداری اشتغال، در حال بررسی روش هایی هستیم که با مشارکت 
شتاب دهنده ها، این پایداری را محقق کنیم.قادری از ایجاد تعداد بالای معلولیت توسط تصادفات و سوانح رانندگی یاد کرد و گفت: 
متأسفانه از اعتبارات حاصل از درآمد بیمه های شخص ثالث، هیچ سهمی به بهزیستی که بیشترین بار این معلولیت ها را به دوش 
می کشــد داده نمی شود.رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشــاره به مأموریت های مهم اورژانس اجتماعی در زمینه ی پیشگیری از 
بحران های فردی و خانوادگی، گفت: کارشناسان این بخش که مأموریت مهمی را بر عهده دارند از امنیت شغلی و حقوقی برخوردار 

نیستند که در حال چاره جویی مشکل هستیم.

80 نفر از آتش ســوزی مجتمع اداری و تجاری در حوالی چهارراه پارک وی شــهر 
تهران نجات یافتند.

ســخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران در این باره به 
خبرنگار ایرنا گفت: ســاعت 15:5۲ این حادثه آتش سوزی در خیابان ولیعصر )عج(، 
بالاتــر از چهار راه پارک وی، خیابان فیاضی، خروجی بزرگراه مدرس، کوچه نیلوفر 
غربی، به ســامانه 1۲5 اعلام شد و بی درنگ ماموران چهار ایستگاه آتش نشانی به 

همراه خودرو حامل تجهیزات تنفسی و نردبان هیدرولیکی به محل اعزام شدند.
ســید جلال ملکی افزود: محل آتش ســوزی یک ساختمان 13 طبقه بود که هفت 
طبقه روی زمین و ۶ طبقه زیر زمین داشــت، زمانی که نیروها به محل رسیدند در 

طبقه منفی سه، در قسمت شوتینگ زباله که در مجاورت داکت و رایزر ساختمان بود، آتش سوزی رخ داده بود.
وی اظهار داشــت: زمانی که آتش نشــانان به محل رسیدند از طریق داکت ها دود زیادی به طبقات بالایی راه پیدا کرده بود 

به گونه ای که از در ورودی این ساختمان دود بسیار غلیظ و متراکمی به بیرون متصاعد می شد.
به گفته ملکی، در همین حال که افراد بسیاری در ساختمان محبوس بودند آتش نشانان با اتخاذ تدابیر عملیاتی به چند گروه 

تقسیم شدند، چند گروه برای خاموش کردن آتش و چند گروه برای نجات افراد محبوس به داخل ساختمان رفتند.
وی ادامــه داد: گروهــی از آتش نشــانان با دســتگاه های تنفســی به طبقه منفی ســه رفتند و آتــش را خاموش و حتی 
 یــک ســیلندر گاز شــعله ور را نیز از محل خــارج کردند که وجود این مایعات قابل اشــتعال بســیار وضعیــت را بحرانی 

می کند.

حذف سهم آورده مددجویان بهزیستی در نهضت ملی مسکن ۸۰ نفر از آتش سوزی مجتمع تجاری در تهران نجات یافتند

سخنگوی پلیس اعلام کرد

برخورد پلیس با لایوهای غیراخلاقی اینستاگرام
سخنگوی انتظامی کشــور از دستگیری بیش 
از 1۴ هزار نفــر از مخلان نظم و آرامش بازار 
از ابتدای ســال جاری تاکنون خبر داد و گفت: 
پلیس فتا برابر قانون مطبوعات و قانون مجازات 
اســلامی با لایوهای غیر اخلاقی و محتواهای 
نامناســب تولید شده در شبکه های اجتماعی از 

جمله اینستاگرام نیز برخورد می کند.
به گزارش ایســنا ، ســردار مهدی حاجیان در 
نشســت خبری که امروز در ستاد فراجا برگزار 
شد، به تشــکیل قرارگاه امنیت اقتصادی امین 
اشــاره کرد و گفت: از بهمن ماه امسال دولت 
محترم اعــلام کرد که قصــد عادلانه  کردن 
یارانــه ها را دارد که همزمــان با آن پلیس نیز 
اقدامات خود را آغاز کرد و قرارگاه پلیس امنیت 
اقتصادی برای برخورد با مخلان نظم و امنیت 

اقتصادی، محتکران و ... تشکیل شد.
وی اضافه کرد: در همین راستا از ابتدای امسال 
تاکنــون در مجموع بیــش از ۴0 هزار میلیارد 
ریال انواع کالای قاچاق و احتکار شــده اعم از 
کالاهای اساســی و دیگر اقلام کشف شده و 

1۴ هــزار و 5۶۶ نفــر از مخلان نظم و امنیت 
اقتصادی بازار دستگیر شدند.

وی ادامــه داد: در حوزه کالاهای اساســی 15 
هزارتن آرد وگندم، 8۷00 تن برنج و ۷1۷۶ تن 
روغن که تماما احتکاری و قاچاق بود، کشــف 
و ضبط شــد. ۷113 نفر از مجموع 1۴ هزار و 
5۶۶ نفر دســتگیر شده در حوزه کالای اساسی 

بوده است.
وی با بیــان اینکه هفت میلیون و 318 هزار و 
۲۷۴  دارو در این مدت کشف شد، گفت: ۴۲5 
هزار عدد تجهیزات و قطعات پزشکی نیز کشف 

و ضبط شده است.
ســخنگوی فراجا نسبت به انتشــار فیلم های 
ضبط شــده بــا دوربین هــای مداربســته و 
گوشــی های موبایل هشــدار داد و گفت: برابر 
قانون مطبوعات هر فردی که اقدام به انتشــار 
تصاویر دیگران کنــد، مرتکب عمل مجرمانه 

شده و مجازات می شود.
وی افزود: گاهی دیده شــده که ســرقتی رخ 
می دهد و تصاویر آن با دوربین مداربسته ضبط 

شــده و منتشر می شــود که این اقدام ممکن 
اســت موجب هتک حرمت افرادی شــود که 
چهره شــان در فیلم مشخص شــده است. این 

اقدام جرم انگاری شده است.
ســخنگوی فراجا افــزود: اگر افــرادی چنین 
فیلم هایی را در اختیار دارند باید آن را به مراجع 

ذی صلاح مانند پلیس تحویل دهند و از انتشار 
آن در فضای مجازی خودداری کنند.

افزایش سرقت های خرد در کشور
حاجیان در پاسخ به پرســش ایسنا درباره آمار 
وقوع ســرقت در کشور گفت: سرقت های خرد 
در کشــور هشــت درصد افزایش داشته است، 

اما درباره دیگر انواع سرقت ها نظیر زورگیری، 
مسلحانه و ... ما شاهد کاهش وقوع هستیم.

به گفته وی، از ابتدای امسال تاکنون ۲5۲ هزار 
سرقت کشف شده است که کشفیات پلیس در 
مجموع انواع ســرقت ها افزایش چهاردرصدی 

داشته است.
ســخنگوی فراجا افزود: در حوزه سرقت منازل 
نیــز در مجموع ۶۲ درصد، ســرقت مغازه ۶۶ 
درصد و ســرقت خودرو نیز ۹۲ درصد منجر به 
کشف می شود که در مجموع این سرقت ها نیز 
نسبت به پارسال، افزایش 1۲ درصدی کشفیات 

را داشتیم.
سخنگوی فراجا در ادامه به آمار کشفیات مواد 
مخــدر و اقدامات پلیس در این حوزه اشــاره 
کــرد و گفت: از ابتدای امســال تا کنون 1۶0 
تُن انواع مواد مخدر در کشــور کشف و ضبط 
شــده اســت که روز گذشــته به مناسبت روز 
 جهانی مبارزه با مواد مخدر 81 تُن مواد مخدر

 نیز امها شد.
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بهمناسبتدرگذشتعالموارسته؛

دکتراحمدمهدویدامغانی؛منهومعلم
علی حسن زاده | فعال فرهنگی

تقریبا عامه مــردم و حتی برخی نخبگان 
ایران نمی دانند که چرا از مرجع عالی قدر 
جناب آقای سیســتانی تا دکتر شفیعی و 
باقی فضلای قوم مقام دکتراحمدمهدوی 
دامغانــی را تجلیل می کنند. خودم هم با 
اینکه ساعتها پای صحبتهای ایشان بوده 
ام و حشرونشر خصوصی با ایشان داشته ام 
نمیتوانم دقیقا ابعاد شخصیت علمی ایشان 
را شرح دهم. چه کسی میتواند شخصیتی 
که ازچهارســالگی تا نودوچهارسالگی در 

محضرکتاب ویا بزرگترین علمای عصرخودش همواره در حال آموختن بوده را ترسیم کند؟ 
او بدون شــک مرجع بی بدیل ادبیات عرب حتی برای خود دانشــمندان عرب زبان درعصر 
حاضربود. برای همین هم به مقام استادی در رشته ادبیات عرب دردانشگاه هاروارد رسیده و 
درعین حال فقه و اصول را نیز از کودکی در محضر بزرگترین اساتید آموخته وفلسفه اسلامی 
را هم پیش اقطاب زمانش فراگرفته بود. دکترای ادبیات فارسی زیر نظراستاد فروزانفر گرفته 
و در ادبیات فارســی استاد بود و عربی، فرانســه را هم فصیح صحبت می کرد. با انگلیسی 
واســپانیولی هم شنا و در دانشــگاه مادرید هم تدریس کرده بودند. بیش از دوازده هزار بیت 
فارســی وعربی را از حفظ داشــت.می توان گفت این حوزه هاحدود فعالیتهای ایشان در نود 
ســال فعالیت مداوم بوده اســت. با این حال داستانها و رمانها و فیلمهای خوب دنیا وایران را 
هم در قرن گذشته و در زمان افتتاح آنها و اکثرا با زبان اصلی اثر خوانده و با حافظه عجیبش 

تمام جزییات آنها را نیز به خاطر داشت. 
نکته بســیار مهمی که فقط در استاد احمد مهدوی دامغانی میتوان یافت وتقریبا درهم دوره 
ای های ایشــان کمتر  می توان دید دیدارایشــان با چهره های تاریخی اســت که در بازه 
زمانی ســالهای هزارو سیصد و ده تا بیست شمسی در مسند کار بوده اند. در آن زمان استاد 
نوجوان بوده اما بســبب پدر مرحومشان که از اســاتید اصلی حوزه مشهد بشمار می رفتند با 
چهره های زیادی برخورد حضوری داشــتند. از شیخ حسنعلی نخودکی عارف معروف بگیرتا 
تا علامه قزوینی. افراد زیادی که شــاید نامبردن از آنها خودش جزوه ای بشود. هرشخصیتی 
که بنده در تاریخ آن ســالها میگفتم ایشــان تجربه ای هرچند کوتاه از برخورد با آنهارا برای 

بنده تعریف میکردند.  
پس از دوره دکتری وکار درتهران هم که چند صباحی دردولت پهلوی که به قول خودشــان 
»دُمِ گاوی هم دستشــان داده بودند« نیز با اکثر شــخصیتهای علمی و سیاسی قرن گذشته 
رفت وآمد نزدیک داشــته و به سبب حافظه عجیبشان خاطراتی از آنها با جزییاتش شرح می 
دادند .شــاید از این بابت هم ایشان گنج بی بدیلی در حوزه تاریخ معاصرایران به حساب می 
آمدند. دوســتان بنده در کتاب »آیینه در برابر خورشید« تا جایی که کهولت سن ایشان اجازه 

می داد این وقایع را ثبت و ضبط کرده اند.   
ایشان به سبب آشنایی زیاد با ادبیات روایی و مخصوصا رمان ، روایت رانیز بخوبی بلد بودند.
گرچه هیچگاه فرصتی برای نوشتن کاری در این حوزه به ایشان دست نداد ولی بعنوان مثال 
واقعه به توپ بســته شدن حرم مطهر را ازدید نوجوان چنان تعریف میکردند که هر مخاطبی 
بخوبی خودش رادر آن واقعه احســاس می کرد. پرشی به پشت صحنه و صحبتهای مراجع 

عظام مشهد در اندرونی هایشان میزدند و باز بازمی گشتند به خود واقعه در حرم. 
علاقه ایشان به کتاب آنقدر زیاد بود که علاوه بر چندین قفسه کتاب مختلف خطی در خانه و 
کتابخانه کوچکی در انباری ، همواره کتابهایی از کتاب خانه عظیم و کامل دانشگاه پنسلوانیا 

که در چند صدمتری خانه شان بود در دست داشتند.  
  شــاید علم آموزی بدون حاشیه هم باعث شــد تا آخرین روزها درامریکا بمانند. کاری که 
درایران کمی سخت است. اونودسال تشنه آموختن بود وهرچیزی مانع این وصال می شد را 

از سر راهش برمی داشت. حتی حضور فیزیکی اش در ایرانِ همیشه عزیزش را. 
اســتاد همواره یک شخصیت زلال داشــت. او همواره کودکی هشت ساله بود. بازیگوش اما 
متشــرع، خوش برخورد، وبه غایت تشــنه علم. به راحتی در واپســین لحظات عمرشان می 
توانســتی همین کودک را که درکالبدی نودوچهارســاله گیرکرده است ببینی.وقتی درحوالی 
ســن نود سالگی خودشان برای ما کیک خانگی می پختند می دیدیم که شخصیتشان چنان 

فرقی با همان کودکی که درخاطرات تعریفش میکنند ندارد.
نوه ایشــان از آخرین لحظات عمراستاد در بیمارستان فیلمی در شبکه های اجتماعی گذاشته 
بودند. در ویدیو پیرمرد بدحالی روی تخت بیمارستان دیده می شدکه انواع وسایل پزشکی به 
او متصل شــده بود. پیرمردی که در همان حالت برای نوه اش با دست بوس می فرستاد. اما 
مــن در آن پیرمرد نزار همان کودک رامی دیدم. کودکی که دارد از قفســی قدیمی آزاد می 
شود. آزاد می شودتا برود در حیاطی بی انتها با دوستانش در تاریخ بازی کند. دوستانی که در 
این نود سال مجاهدت علمی با آنها از طریق کتابهاشان همنشین بود. بزرگ مردان تاریخی 

که تا آخرین لحظه زندگی کالبدی به کودکی و قوانینش وفادارماندند. 
نور بدرقه راهش.

آموزشزبانفارسیدرچچن
در راستای توسعه همکاری های علمی و دانشگاهی بین جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 

چچن، زبان فارسی و ایرانشناسی در دانشگاه دولتی چچن آموزش داده می شود.  
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقــل از روابــط عمومی بنیاد ســعدی، کاظم 
جلالــی، ســفیر و مســعود احمدونــد، رایــزن فرهنگــی جمهوری اســلامی ایــران در 
فدراســیون روســیه ضمــن بازدیــد از دانشــگاه دولتی چچن بــا ســعیدوف، رئیس این 
 دانشــگاه دیدار و درباره همکاری های علمی و تبادل اســتاد و دانشــجو بــه تبادل نظر و 

گفت وگو پرداختند.
در این دیدار از بخش های مختلف دانشــکده پزشــکی و نحوه آموزش نظری و بالینی آن و 

مجموعه خوابگاهی دانشجویان خارجی دانشگاه دولتی چچن بازدید شد.
در ادامه، مسئولان دانشگاه دولتی چچن برنامه ها و دستاوردهای این دانشگاه در حوزه علوم 
و فناوری مربوط به توســعه کشاورزی، کنترل گازهای گلخانه ای و گازهای کربن را تشریح 

کردند.
همچنیــن، طرفیــن توافــق کردنــد زمینه هــای لازم برای تبــادل دانشــجو و برگزاری 
 نشســت ســالانه بین مورخــان و اســاتید دانشــگاه های ایــران و چچــن در گروزنی و 

ایران فراهم شود.
بــا توجه به آموزش زبان های مختلف در این دانشــگاه، راه اندازی رشــته زبان فارســی و 
ایرانشناســی نیز در این جلسه پیشــنهاد داده و مقرر شد پس از بررسی های لازم زمینه های 

این کار فراهم شود.
 

یادداشت

خبر

 تبلیغات بازرگانی فقط 

باید به معرفی و آگاهی 

بخشی درباره ویژگی ها و 

مزیت های کالاهای یادشده 

محدود شود و هیچگاه نباید 

به صاحبان کالاها اجازه داد 

پخش تبلیغ از سوی رسانه 

را به ابزار عملیات روحی 

و روانی خود برای متقاعد 

ساختن مردم به نیازمندی به 

کالایی خاص تبدیل کند

فیلم »تام کروز« میلیارد دلاری شدامیلیا کلارک از خودش انتقاد کرد
امیلیا کلارک از نخســتین تجربه اش 
روی صحنه نمایش انتقاد کرد و گفت 

برای این کار آمادگی نداشته است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و 
به نقل از ورایتی، امیلیا کلارک اولین 
بازی خــود در صحنه تئاتــر لندن را 
در »وســت اند« با بازی در نقش نینا 
در نمایش »مــرغ دریایی« اثر آنتون 

چخوف تجربه می کند.
ایــن نمایش قرار بــود مارس ۲0۲0 
روی صحنــه بــرود و پــس از تنها 
۴ اجــرای پیــش نمایش، بــه دلیل 
پاندمی کرونا به حالــت تعلیق درآمد 
و اکنــون کلارک امیدوار اســت این 
بازی، بهتر از اولین بازی او در برادوی 
در ســال ۲013 باشــد که در نمایش 
»صبحانــه در تیفانــی« روی صحنه 
رفت. بازیگر سرشناس سریال »بازی 
تاج و تخت« گفته است اولین بازی او 
یک شکســت فاجعه بار بود و او برای 

این نمایش آمادگی نداشت.
کلارک ۲ ســال پیــش از آن که با 
بازی در ســریال »بازی تاج و تخت« 
به شــهرت برســد برای نخستین بار 
در نمایشــی نقش آفرینــی کرد و در 
نقش هالــی گولایتلی در کنار کوری 
مایکل اســمیت در برادوی به صحنه 
رفت. بازی او به شــدت نقد شــد و 
نیویــورک تایمز نوشــته بود کلارک 
مانند بازیگری کم و ســن ســال که 

به ســختی تــلاش دارد تــا از یک 
برود،  فراتــر  بزرگســال مجرب  فرد 
عمل کرده اســت. خیلی هــا انتخاب 
کلارک بــه جــای آدری هیپبورن را 
 نقــد کردند و این را انتخابی اشــتباه 

نامیدند.
کلارک با یادآوری این خاطره گفت: 
یک شکســت فاجعه بــار بود. آیا من 
آماده بودم؟ نه. قطعاً آماده نبودم. من 
بچــه بودم، خیلی جــوان و بی تجربه 
بودم.این بازیگــر تاکید کرد: حالا که 
قرار اســت برای »مرغ دریایی« روی 
صحنه برود برایش 10 بار ترسناک تر 
است و می ترسد تماشاگران بگویند او 
فقط در برابر دوربیــن می تواند بازی 

کند.
وی همچنین گفت که امیدوار اســت 
برای دیدن  این نمایش  تماشــاگران 
مادر اژدها )در ســریال »بازی تاج و 
تخت«( به سالن نیایند چون شخصیت 
او در این نمایش هیچ شباهتی به آن 

شخصیت ندارد.
تــام ریــس هریــس بازیگــر نقش 
تریگورین بــا کلارک در تولید »مرغ 
دریایــی« همراهی کرده اســت. این 
نمایش قرار اســت از 30 ژوئن تا 10 
تئاتر هارولد پینتر لندن  ســپتامبر در 

روی صحنه باشد.
امیلیا کلارک 35 ســاله اســت و در 

مرکز درام لندن تحصیل کرده است.

فروش جهانی فیلم جدید »تاپ گان: 
ماوریک« با بازی »تام کروز« از مرز 

یک میلیارد دلار عبور کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و  به 
نقل از ورایتی، »تاپ گان: ماوریک« 
به عنوان نخستین فیلم سال و دومین 
فیلــم از زمان آغاز زمــان همه گیری 
کرونــا )پس از فیلم مــرد عنکبوتی: 
راهی به خانه نیست(، به فروشی بالغ 
بر یک میلیارد دلار در گیشــه دست 
یافت و نکتــه قابل توجه آن که، این 
فیلم اکشن و هیجانی بدون اکران در 
ســینماهای چین و روســیه به چنین 
دستاوردی در گیشه دست یافته است.
قســمت جدید فیلم »تاپ گان« تنها 
31 روز پس از آغاز اکران، به نخستین 
فیلم با بازی »تام کــروز« با فروش 
میلیارد دلاری تبدیل شــد و پیش از 
این فیلــم »ماموریت غیرممکن: فال 
اوت« در ســال ۲018 با فروش ۷۹1 
میلیــون دلاری، موفق ترین فیلم این 

بازیگر در سینما بود.
ایــن فیلم که تــا کنــون پرفروش 
ترین فیلم ســال ۲0۲۲ بوده است در 
پنجمین هفتــه نمایش 30.5 میلیون 
دلار در گیشه آمریکا با اختلاف اندک 
با فیلم ِ»الویس« رتبه نخست جدول 
فروش هفتگــی را به خود اختصاص 
داد تــا مجموع فروش ایــن فیلم در 
آمریکا به بیــش از 580 میلیون دلار 

برسد.
همچنبــن بــا ۴8۴ میلیــون دلاری 
که »تاپ گان: ماوریک« در گیشــه 
بین الملل فروخته، این فیلم با مجموع 
فــروش جهانی بالغ بر یــک میلیارد 
دلار و با عبور از فروش ۹۴3 میلیون 
دلاری »دکتر اســترنج در چندجهانی 
فیلم  پرفروش ترین  دیوانگی«، عنوان 
سال را به خود اختصاص داد تا بیست 
و دومین فیلم تاریخ سینما با فروشی 

میلیارد دلاری نام بگیرد.
در ایــن فیلم کــه نمره ســینمایی 
)Cinema Score( عالــی »A+« را 
دریافت کــرده، علاوه بر »تام کروز« 
بازیگرانــی چون »مایلز تلر«، »جنیفر 
کانلی«، »جــان هام«، »گلن پاول«، 
»لوئیــس پولمن«، »دنــی رامیرز«، 

»مونیکا باربارو«، »ادِ هریس« و »وال 
کیلمر« بازی می کنند.

قسمت جدید »تاپ گان« که با بودجه 
1۷0 میلیون دلاری ســاخته شــده، 
امســال در بخــش نمایش های ویژه 
جشــنواره کن نیز به نمایش گذاشته 
شــد و جایزه نخل طلای افتخاری به 

»تام کروز« اهدا شد.
داســتان فیلم »تاپ گان: ماوریک« 
درباره »پیت میشل« )تام کروز( است 
که پس از  30 سال فعالیت به عنوان 
خلبان برتر نیروی دریایی، در معرض 

یک آزمایش جدید قرار می گیرد. 
قســمت اصلی فیلم »تــاپ گان« به 
کارگردانی »تونی اســکات« در سال 
1۹8۶ بــه ســینما آمد و بــه فروش 
جهانی 350 میلیون دلار دست یافت.

سمی به نام رواج مصرف گرایی؛

فروش رویا با تبلیغات!
بســیاری بر این باور هستند که تبلیغات غیر 
اصولی و اصطلاحا لاکچری، ذهن مخاطب 
را به ســمت مصرف گرایی ســوق می دهد 
چراکه در جامعه شناسی از زندگی مجللی که 
سراسر شهوت و لذت است به نام »ابتذال« 

یاد می شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از پرســون؛ این روزها محیط پیرامونی افراد 
جامعه با پیام های تبلیغاتی مختلف محاصره 
شده که از طریق رســانه های گوناگون و با 
هدف اثرگذاری بر قشــرهای مختلف جامعه 

تولید و ارائه شده اند.
حال این تولیدات و ارائه آنها به افکار عمومی 
زندگی آنها را به شیوه ای که صاحبان قدرت 
اقتصــادی مایل بــه آن هســتند؛ مدیریت 
می کننــد. در واقع همین تبلیغــات به افراد 
دیکته می کند که چه بپوشــند، چه بخورند، 
چه تفریحی را انتخــاب کنند و در مجموع 

چگونه زندگی کنند.
پخــش تبلیغــات بازرگانــی بــا رویکــرد 
ترویــج زندگــی لوکس و تزریــق فرهنگ 
مصرف گرایی به جامعه انتقادات زیادی را به 

همراه داشته است.
گره خوردن ذات تبلیغات با مصرف گرایی 
این روزها که شــرایط اقتصــادی جامعه در 
تلاطمــات زیادی غرق اســت و پیامدهای 
اقتصادی کرونا نیز تیشــه به ریشــه قشــر 
عظیمــی از مــردم جامعه زده اســت، حال 
تبلیغــات زندگی لوکــس و فانتزی و غربی 
انواع نوشــیدنی ها، خوراکی و مواد  مصرف 
غذایی و لوازمی را ترویج می دهد که قشــر 
زیادی از مردم توانایی مالی خرید هیچکدام 

از آنها را ندارند.
متأسفانه ذات تبلیغات با مصرف گرایی بیشتر 
گره خــورده اســت. زرق و برق هایی که با 
نشــان دادن آنها رؤیا می فروشــند و خیال 
خام؛ چراکه هرچه دروغ تبلیغ بزرگ تر باشد، 

خیالش برای مصرف کننده خوش تر است.

یــک مثال ســاده همیــن هزاران ســتاره 
مربع هایی است که در برنامه های تلویزیونی 
از سوی مجریان و اسپانسرها به ذهن جامعه 
تزریق می شــود و نظر مردم را به خود جلب 
می کنــد. در حقیقت به آدم هــا می گوید که 
شــما هم می توانید ثروتمند شوید؛ شما هم 

می توانید بهتر از این که هستید، باشید.
یا همیــن بلاگرها و ســلبریتی هایی که در 
فضای مجازی با جذب فالوور زیاد به سمت 
و سوی تبلیغات رفته و ذهن مخاطب را مورد 
هدف گلوله خرج ثروت و مصرف گرایی قرار 
می دهند. مردم جامعه نیــز با دیدن رنگ و 
لعاب زندگی این افراد وسوسه می شوند بلکه 

بتوانند خود را شبیه این افراد کنند.
ذائقه های مبتذل

زندگی ظاهراً مجللی که فقط به فکر شهرت 
و لذت اســت؛ چیزی که در جامعه شناســی 
انتقادی از آن به عنوان ابتذال یاد می شــود؛ 
ذائقه های مبتذلی که در آن هیچ عمقی دیده 

نمی شود.

اخیراً تبلیغاتی از شبکه های تلویزیونی پخش 
شده که فروشگاهی که در این تبلیغ نام آن 
دیده می شــود با در اختیار قراردادن فرصت 
سه دقیقه ای به مشــتریان خود، به هرکسی 
که کالای بیشتری را جمع آوری کند، جایزه 

بهتری می دهد!
البته که این ســبک تبلیغات در کشورهای 
دیگر هم دیده شــده و مورد تازه ای نیست؛ 
اما فارغ از اینکه این محتوا به شدت با شأن 
و منزلت شــهروندان ایرانی در تضاد است، 
به نوعی می توانــد فرهنگ مصرف گرایی و 
انجام هر کاری بــرای دریافت جایزه را نیز 

تبلیغ کند.
فاکتورهای تولید، توزیع و مصرف

در همین زمینه محمد سعیدی جامعه شناس 
و آسیب شــناس اجتماعی دربــاره اینکه چه 
اتفاقــی افتاده این میــزان از مصرف گرایی 
در جامعــه ایرانــی رواج پیدا کرده اســت، 
اظهار کــرد: اینکه بگوییم جامعــه ایرانی، 
جامعه مصرفی است یا خیر، باید به موضوع 
شهرنشــینی و پیدایش روحیه کلانشــهری 

بپردازیم که خود توضیح مفصلی می طلبد.
وی اضافه کرد: اما بایــد گفت این مصرف 
است که ویژگی های امروز و آینده شهرهای 
دنیا را رقم می زند. ما شهرهای زیادی داریم 
که در فرایند ۲0 ســال اخیر متولد شده اند و 
تعداد کلانشهرهای ما با معیار جمعیت روز به 

روز افزایش می یابد.
ادامه  اجتماعی  آسیب شناس  و  جامعه شناس 
داد: در هــر نظام اقتصادی اجتماعی ســه 
فاکتــور تولید، توزیع و مصــرف وجود دارد. 
اینها فاکتورهایی اقتصادی هســتند و زمانی 
به یک مســئله اجتماعی تبدیل می شوند که 
با ابعاد هویتی انسان ها و فعالیت های روزمره 

زندگی انسان ها پیوند می خورد.
ســعیدی افزود: در واقع روابط اجتماعی ما 
بر حســب مصرف کالاهایی تعریف شــده 
که مصرف می کنیم. به طــور مثال مصرف 

برندهای تجاری، موســیقی، فضا، پوشاک و 
خوراک که تعیین کننده هویت ما هستند.

وی با اشــاره به اینکه یکی از مشــکلات 
اساســی در بخش مصرف، عــادت نکردن 
مــردم به خرید بــه اندازه نیاز اســت، بیان 
کرد: بیشــتر مردم ترجیح می دهند نیازهای 
خود به ویژه نیازهــای خوراکی را به صورت 
یکجا و انبوه و بدون بســته بندی تهیه کنند. 
برخی خریدهای فله ای و انبوه را مایه تفاخر 
و نشــانه دســت و دل بازی خود می دانند و 
خریدهای به اندازه و کم را به خِسّــت تعبیر 

می کنند.
دامن زدن به فخرفروشی ها

جامعه شــناس و آسیب شــناس اجتماعــی 
تأکید کــرد: خریدهای انبوه و فله ای موجب 
مشکلاتی برای خانواده می شود. موجب راکد 
ماندن ســرمایه خانواده می شــود و به مرور 
زمان، بسیاری از مواد خوراکی کیفیت اولیه 

خود را از دســت می دهند و فاسد می شوند و 
باید آنها را دور ریخت. مواد بســیار به فضا و 
جای مناســب نیاز دارد که این مورد، برای 

خانواده ها دردسرساز است.
ســعیدی در مــورد موضــوع پوشــاک و 
مصرف گرایی در این حــوزه اینگونه عنوان 
کرد: افرادی که بــا تغییر مدل و مد، جنس 
و رنگ لباس ها در کوتاه مدت، از پوشــیدن 
می کنند،  احســاس شرم  پیشین  لباس های 
کم نیستند. قطعاً بسیار دیده ایم که در برخی 
مجالس، فردی با چمدانی از لباس و کیف و 
کفش وارد می شــود تا در هر ساعت، لباس 
مخصوصی بپوشد و با آن لباس فخرفروشی 
کند. مــا باید تلاش کنیم ازجمله کســانی 
نباشــیم که به این نوع فخرفروشی ها دامن 

می زنند.
زیان ناشی از بی انضباطی های مصرفی

در شــرایط فعلی به نظر می رســد بهترین 
راهــکار ایــن اســت کــه در برنامه های 
تبلیغی یا آموزشــی رســانه باید زیان ناشی 
از بی انضباطی هــای مصرفــی، پررنــگ و 
بزرگ شــود و از ســوی دیگر منفعتی که 
مصرف کننده از طریق اســراف به دنبال آن 
است، به صورت کاملًا جدی زیر سؤال برود.

تبلیغــات بازرگانــی فقط باید بــه معرفی و 
آگاهی بخشی درباره ویژگی ها و مزیت های 
کالاهای یادشــده محدود شــود و هیچگاه 
نباید بــه صاحبان کالاها اجــازه داد پخش 
تبلیغ از سوی رسانه را به ابزار عملیات روحی 
و روانی خود برای متقاعد ســاختن مردم به 

نیازمندی به کالایی خاص تبدیل کند.
جــدای از این موضوع تبلیغــات لوکس که 
هدف شــان مصرف گرایــی آن هــم از نوع 
افراطی است، خلأهای زیادی در ذهن افراد 
جامعه به ویژه افــراد کم درآمد ایجاد می کند 
که تأثیــرات مخرب و منفی زیــادی به بار 
مــی آورد و راه حلی باید بــرای این موضوع 

پیدا شود.

2/ در هر نظام 

اقتصادی اجتماعی سه فاکتور 

تولید، توزیع و مصرف وجود 

دارد. اینها فاکتورهایی 

اقتصادی هستند و زمانی به 

یک مسئله اجتماعی تبدیل 

می شوند که با ابعاد هویتی 

انسان ها و فعالیت های 

روزمره زندگی انسان ها 

پیوند می خورد
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مدیرکلثبتاسنادواملاکخراسانرضویخبرداد

صدورسندمالکیتبرای۹۸درصدازاراضی
ملیخراسانرضوی

مدیر کل ثبت اســناد و املاک خراسان رضوی گفت: در سال 1۴00 در مجموع 83۲0 سند 
مالکیت برای منابع طبیعی و انفال در خراســان رضوی صادر شده است. همچنین تاکنون از 
مجموع ۷ میلیون و 300 هزار هکتار اراضی ملی اســتان برای حدود ۷ میلیون و 1۲0 هزار 

هکتار معادل ۹8 درصد از این اراضی سند مالکیت صادر شده است.
محمد نخعی، امروز ۶ تیرماه، در نشست خبری به مناسبت هفته قوه قضائیه که در اداره کل 
ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی برگزار شد، اظهار کرد: در سال گذشته، 355 هزار و ۲۶ 
میلیارد و 813 میلیون ریال مطالبات بانک های دولتی و موسســات مالی و اعتباری اســتان 
توســط اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی وصول شده است که این میزان نسبت 
به 15 هزار و ۴۹۹ میلیارد و ۹۶ میلیون ریال مدت مشــابه سال 13۹۹ رشد ۲1۹0 درصدی 

را نشان می دهد.
وی افزود: شایان ذکر است از کل مبلغ وصولی در سال گذشته مبلغ ۷3 هزار و ۹0۲ میلیارد 
و ۷۹۴ میلیون ریال مطالبات معوقه بانک های دولتی و ۲81 هزار و 1۲۴ میلیارد و 18 میلیون 
ریال مطالبات معوقه بانک ها و موسســات مالی و اعتباری خصوصی اســتان بوده که توسط 

شعب اجرای واحدهای ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی وصول شده است.
مدیر کل ثبت اســناد و املاک خراسان رضوی با اعلام کاهش 13.۲5 درصدی ثبت رسمی 
معاملات غیرمنقول و کاهش ۶3.۶۴ درصدی ثبت رســمی معاملات اموال منقول در استان 
عنــوان کرد: در این مدت 85 هــزار و ۹۹1 مورد از معاملات اموال غیرمنقول و 10۶ هزار و 
۷58 مورد از معاملات اموال منقول، ۶۹5 هزار و ۷۷۹ مورد وکالت و 3۶5 هزار و 8۷۴ گواهی 
امضا در 558 دفتر خانه اســناد رســمی فعال استان به ثبت رســیده که در مجموع ۴ درصد 

کاهش نسبت به سال گذشته را نشان می دهد.
صدور بیش از 28۶ هزار سند مالکیت تک برگ طی سال گذشته

نخعی خاطرنشان کرد: طی ســال گذشته حدود ۲8۶ هزار و ۴85 سند مالکیت برای اراضی 
و املاک اشــخاص حقیقی و حقوقی در سطح استان صادر شده که این عدد نسبت به مدت 

مشابه سال 13۹۹، 10.۲۴ درصد افزایش داشته است.
وی با اشــاره به افزایش ۴8.3۶ درصدی صدور اسناد مالکیت روستایی توسط واحدهای ثبت 
اســناد و املاک تابع استان در مقایسه با ســال ۹۹ تصریح کرد: طی سال گذشته حدود 13 
هزار و 8۲۴ ســند مالکیت برای خانه های روســتایی در استان صادر شده است. همچنین از 
حدود 1۲ هزار و 10۲ پرونده تشکیل شده در اجرای قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
و حمایت از تولید و عرضه مســکن در ســال قبل برای 11 هزار و ۶08 پرونده رای هیات 

صادر شده است.
صدور بیش از 8۰۰۰ سند مالکیت برای اراضی ملی و انفال

مدیر کل ثبت اســناد و املاک خراسان رضوی گفت: در سال 1۴00 در مجموع 83۲0 سند 
مالکیت برای منابع طبیعی و انفال در خراســان رضوی صادر شده است. همچنین تاکنون از 
مجموع ۷ میلیون و 300 هزار هکتار اراضی ملی اســتان برای حدود ۷ میلیون و 1۲0 هزار 

هکتار معادل ۹8 درصد از این اراضی سند مالکیت صادر شده است.

مدیرعاملشرکتآبمنطقهایخراسانرضوی:

سددوستیامسالوضعیتمناسبیندارد
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: از 1۲50 میلیون متر مکعب ظرفیت 
در ســد دوســتی در حال حاضر ۲۹۶ میلیون متر مکعب آب داریم که این وضعیت مطلوبی 

نیست.
علیرضا طاهری امروز 5 تیرماه در نشســت خبری مدیران عامل صنعت آب اســتان که به 
مناســبت هفته صرفه جویی در مصرف آب در شــرکت آب منطقه ای خراسان رضوی برگزار 
شد، اظهار کرد: مشهد به دلیل وجود حرم مطهر رضوی همیشه مورد توجه زائران و مجاوران 
بوده است. مشهد ۴ میلیون جمعیت ثابت و ۲0تا 30میلیون جمعیت متغیر از زائران دارد. این 
موضوع می طلبد تا تامین آب شرب آن از منابع متنوع صورت گیرد. ما این تنوع را در تامین 

آب شرب مشهد فراهم کرده ایم.
وی افزود: در حال حاضر چهار سد مهم استان یعنی سد دوستی، سد طرق، سد کارده و ارداک 
و همچنین بیش از ۴5۷ حلقه چاه آب زیرزمینی، دو قنات و یک چشمه به تامین آب مشهد 
کمک می کند. مصرف آب مشــهد بالغ بر۲۶0 میلیون متر مکعب در ســال است که در حال 
حاضر از این منابع تامین می شــود. ســد دوستی امسال شرایط خوبی ندارد. از 1۲50 میلیون 
متر مکعب ظرفیت در ســد دوستی در حال حاضر ۲۹۶ میلیون متر مکعب آب داریم که این 
وضعیت مطلوبی نیست. در سد طرق 8 میلیون متر مکعب و سد کارده 10 میلیون متر مکعب 

آب دارد. سد ارداک با 30 میلیون متر مکعب گنجایش، 1۲ میلیون متر مکعب آب دارد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی بیان کرد: با تدابیر پیش بینی شده و با حدود 
10 تا ۲0 درصد صرفه جویی از سوی زائران و مجاوران امید داریم این سال های گرم را پشت 
ســر بگذاریم. در افق بلند مدت نیاز آب بیشــتری داریم. در افق 1۴۲0 مصرف آب استان به 
۴00 میلیون متر مکعب در ســال خواهد رســید. در حال حاضر مهمترین پروژه  در حال اجرا 
طرح عظیم انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان به شرق کشور است که برای کمبود آب 
صنعت و خدمات مورد استفاده قرار خواهد گرفت. بر اساس این  طرح قرار است 1۲0 میلیون 
متر مکعب آب وارد خراســان رضوی شود که هم اکنون نیز پروژه در حال اجرا است. ضمن 
اینکه پروژه جایگزینی پســاب با آب کشــاورزی در دست اقدام است، لذا اصل اول در تامین 

آب مشهد تنوع بخشی در زمینه منابع آبی است.
طاهــری در خصوص باغ ویلاهایی که از منابع غیر مجاز اســتفاده می کنند، بیان کرد: البته 
بخشی از باغ ویلاها از طریق منابع قانونی آب خود را تامین می کنند. با توجه به اینکه طول 
شبکه تامین آب شرب به روستاها و شهرهای اطراف در مشهد 1500 کیلومتر است، بخشی 
از ایــن شــبکه از کنار باغ ویلاها عبور می کند و برخی از ایــن ویلاها آب خود را به صورت 

غیرقانونی از طریق این شبکه ها تامین می کنند.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: هریر رود در محل سد دوستی حدود 
50 هزار کیلومتر مربع وسعت و متوسط سالانه یک میلیارد آورد آب به سد دوستی دارد. این 
ســد بین ایران و ترکمنستان بهره برداری می شود. در خصوص آورد سد دوستی قرارداد ما با 
ترکمنستان است، اما امسال وضعیت خوبی ندارد. گستره این خشکسالی در افغانستان و ایران 

بوده و حجم آب مخزن هم اکنون ۲۹۶ میلیون متر مکعب است.

مدیرکلدفترمدیریتعملکردبازرسیوامورحقوقیاستانداریخبرداد

بانکهایخراسانرضویموظفبهپرداخت
وامهایسفرریاستجمهوریدراسرعوقتشدند

مدیر کل دفتر مدیریت عملکرد بازرســی و امور حقوقی استانداری خراسان رضوی گفت: با 
توجه به ســفر ریاست محترم جمهور به اســتان در فروردین ماه سال جاری و لزوم عملیاتی 

کردن مصوبات سفر، جلسات و نشست های مختلفی تاکنون برگزار شده است.

علی اصغر مســعودی در این خصوص اظهار کرد: در جدیدترین اقدام، روز شــنبه، جلسه ای 
با حضور حجت الاســلام فولادی مدیر کل بازرســی مرکز ارتباطات مردمی نهاد ریاســت 
جمهوری، آقای چمندی معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار و مدیران پنج بانک عامل 
ملی، ملت، تجارت ، صادرات، رفاه و صندوق کارآفرینی امید اســتان را در اســتانداری برای 
پیگیری امور وام های در حال پرداخت به متقاضیان تشــکیل دادیم که به بررســی وضعیت 

درخواست های وام توسط مردم پرداخته شد.
وی در مورد تصمیمات این نشست اضافه کرد: بر این  اساس، مصوب شد وام پرونده های در 

دست اقدام، ظرف دو روز پرداخت شود.
به گزارش اداره کل روابط عمومی استانداری خراسان رضوی، مسعودی در خصوص وضعیت 
متقاضیانی که تشــکیل پرونده نداده اند، تصریح کرد: قرار شد ظرف ۷۲ ساعت با آنان تماس 
گرفته و فرایند تشکیل پرونده انجام پذیرد مگر آن که خود متقاضی از پیگیری برای دریافت 
وام اظهار انصراف کند، در غیر اینصورت بانک ها موظف به پرداخت وام های مردمی ســفر 

در اسرع وقت شدند.

هر
 ش

در

خبر

مدیر کل استاندارد خراسان شمالی گفت: تجهیزات فعال شهربازی استان تاییدیه استاندارد 
دارد. به گزارش ایسنا، فهیمه مهمان نواز اظهار کرد: تمامی تجهیزات تفریحی منصوبه 
در شــهربازی ها، زمین های بازی مشــمول مقررات اجرای استاندارد اجباری است و بر 
اساس قانون، بهره برداران وسایل شهربازی باید نسبت به استانداردسازی و دریافت مجوز 
استاندارد قبل از هرگونه فعالیتی اقدام کنند و مشخصات و آرم استاندارد را پس از تأیید 

اداره کل استاندارد در معرض دید مردم قرار دهند.
وی افزود: در خراسان شمالی، 55تجهیز بازی فعال دارای استاندارد است و 15تجهیز هم 

در حال بازرسی و مراحل پایانی دریافت تاییدیه استاندارد است.
مهمــان نواز با بیان اینکه رعایت نکات ایمنی در وســایل بازی و تجهیزات پارک ها و 

شــهربازی ها مشمول استاندارد اجباری است، عنوان کرد: الزام اســتاندارد برای تجهیزات بازی شامل سه مرحله ساخت، نصب و 
بهره برداری است که برای دریافت تاییدیه استاندارد باید هر سه مرحله تحت نظارت کارشناسان فنی ذیربط انجام شود.

وی در ادامه خاطر نشان کرد: با توجه به همکاری و تعاملات صورت گرفته با شهرداری ها انتظار می رود شهرداری های استان نیز به 
منظور حفظ ایمنی و سلامت شهروندان از فعالیت تجهیزات شهرهای بازی، پارک های بازی و زمین های بازی که نسبت به دریافت 
گواهی ایمنی اقدام نکرده اند جلوگیری کنند. این مقام مسئول با بیان اینکه  بهره برداران و مالکین باید تصویری از گواهینامه صادر 
شده را به جهت ایجاد اطمینان خاطر استفاده کنندگان در کنار تمامی تجهیزات تفریحی نصب کنند، گفت: از همشهریان درخواست  

می شود در هنگام استفاده از این تجهیزات، از استاندارد بودن آن اطمینان حاصل کنند.

مدیر عامل شرکت برق خراسان شــمالی از تصویب احداث چهار پست فوق توزیع 
برق در شهرک های صنعتی خراســان شمالی در سفر رئیس جمهور به این استان 

خبر داد.
علیرضا صبوری در گفت و گو با ایســنا، در ارتباط با جزئیات اعتبارات ســفر رئیس 
جمهور و وزیر نیرو به این اســتان، از مصوبه احداث ۴ پست فوق توزیع در شهرک 
های صنعتی شــهرهای فاروج، شیروان، گرمه و منطقه ویژه اقتصادی بجنورد خبر 
داد و افزود: برای احداث این پســت ها اعتباری بالغ بر ۴00 میلیارد تومان مصوب 

شد.
وی ادامه داد: طبق این مصوبات، مقرر شد برق رسانی به شهرک های روستایی در 

حال ســکونت و آبادی های زیر 10 خانوار و یا فاقد کد روســتایی که برق ندارند، با اعتبار 100 میلیارد تومان طی ۲ سال با 
مشارکت 50 درصدی منابع استان انجام شود.

به گفته صبوری مقاوم سازی شبکه های فرسوده توزیع برق استان یکی دیگر از مصوبات این سفر برای استان بوده است.

 وی بیان کرد: مصوبه مقاوم ســازی شامل اصلاح شبکه های فرسوده به طول 100 کیلومتر با اعتبار 50 میلیارد تومان و به 
مدت ۲ ســال در ســفر استانی وزیر نیرو به تصویب رسید که مقرر شــد این مصوبه با مشارکت ۴0 درصدی وزارت نیرو، ۴0 

درصد منابع استان و ۲0 درصد منابع وزارت نفت انجام شود.

تجهیزات فعال شهربازی خراسان شمالی تاییدیه استاندارد دارد تصویب احداث 4 پست فوق توزیع برق در شهرک های صنعتی خراسان شمالی در سفر رئیس جمهور

پرسش هایی از مسئولان درباره پشت پرده انتقال پادگان ارتش:

رویش یکباره برج ها در اراضی ارتش !
شکیبا منش

این روزها اخبار آزاد سازی دیوارهای پادگان لشکر ۷۷ 
ارتش مشهد و همچنین بازگشایی معابر این محدوده در 

ابعاد مختلف در رسانه های مختلف منتشر شده است.
هرکدام از دســت اندرکاران بــه نوعی تلاش می کنند 
خبــری را بازگو کنند که نشــان دهنده همت و تلاش 
آن ها برای آن چه که شهردار مشهد گره 1۷ ساله نامیده 

است، باشد.
رئیس شورای اسلامی شهر مشــهد  در این باره گفته 
اســت؛ مطالعات طرح های انتقال پادگان لشکر ۷۷ در 
حال انجام است، در خبری دیگر اعلام کرده است قطع 
گسترده درختان پادکان ارتش در این شهر صحت ندارد، 
همچنین نائب رئیس شــورای اسلامی شهر مشهد در 

خبری به الثر آزادســازی پــادگان ارتش بر ۹00 هکتار 
از ارضی پیرامونی آن در مشــهد اشاره کرده است، هم 
چنین قائم مقام آســتان قدس رضوی گفته اســت که 
۶0 درصد اراضی پادگات لشــکر ۷۷ ارتش در مشــهد 
به خدمات شــهری اختصاص می یابد، یا رئیس سازمان 
قضائی نیروهای مسلح نیز در خبری انتقال این پادگان 
را اعلام کرده اســت. هم چنین در خبری دیگر شهردار 
مشــهد خبر تصویب طرح تفصیلی پادگان لشکر ۷۷ را 
در شورای عالی شهرسازی و معماری ایران اعلام کرده 

است.
هم چنین در مراســم بازگشــایی چند خیابان از داخل 
این پادگان معاون شهرســازی و معماری وزارت راه و 
شهرســازی بازگشایی پادگان ارتش را موضوعی ملی و 

فراملی اعلام کرده است.!
ولی فارغ از موضوعات سیاســی و رســانه ای، یکی از 
جدی ترین ســوالات متخصصین ســرمایه گذاری و 
شهرســازان، موضوع اختصاص کاربری ، ســرانه های 
 شــهری و موضوعات ترافیکی در این محدوده اســت.

در حال بررســی تصاویر ماهواره ای بخشی از محدوده 
این زمیــن در نرم افزار گوگل ارث بــودم که به نکته 

جالبی برخوردم.
رویش برج های 1۰ طبقه در کمتر از دو سال

اینجا بــود که به قدرت گوگل ارث در دســت یابی به 
پیشینه موضوعات شهری ایمان آوردم، درپایان با توجه 
به اینکه در این خصوص اطلاعات کافی ندارم، صرفا با 
طرح چند سوال به عنوان یک متخصص سرمایه گذاری 

طرح های شهری بسنده می کنم.
از  اطــلاع  بــا   5 مــاده  کمیســیون  1-مصوبــه 
 وضعیــت ایــن بــرج هــا صــادره شــده اســت؟
 ۲-برج ها در محدوده بلند مرتبه مشهد تعریف شده است؟
 3-این برج ها دارای مطالعات شهرسازی و مکان یابی است؟

۴-مشــاور طــرح تفصیلی جدیــد مشــهد، موضوع 
 ایــن برج هــا را در مطالعات خود لحاظ کرده اســت؟

5-مجــوزات لازم از جملــه پروانه شــهرداری، نظام 
 مهندسی ساختمان و…برای این برج ها اخذ شده است؟

۶-منافع مالی قرارگیری این برج ها در حاشیه معابر جدید 
 بازگشایی شده چگونه در توافق طرفین لحاظ شده است؟
چیســت؟ هــا  بــرج  ایــن  دقیــق  کاربــری   -۷ 

8-چگونه در کمتر از دو سال ساختید؟

فرمانــدار تایباد گفت:۲8۷ هــزار و ۹8۶ تن 
انواع کالا از ابتدای امسال تا پایان خرداد ماه 
با 10 هزار و 5۷0 دســتگاه کامیون ترانزیتی 
از پایانه مرزی دوغارون شهرســتان تایباد در 
اســتان خراســان رضوی به افغانستان صادر 

شده است.
مهــدی دونده روز گذشــته در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افــزود: همچنین در این مدت 
افــزون بر ۹1 هزار و 3۴۷ تــن انواع کالا با 
ســه هزار و 835 دســتگاه کامیون به کشور 

افغانستان ترانزیت شد.
وی ادامه داد: در بازه زمانی سه ماه نخست امسال، ۲۲ هزار و ۲۷۹ تن انواع کالا با ۹01 دستگاه کامیون، 

ترانزیت ورودی کالا از سمت افغانستان به پایانه مرزی دوغارون بود.
وی به میانگین خروج روزانه ناوگان حمل و نقل از پایانه مرزی دوغارون به ســمت کشور افغانستان اشاره 
کرد و اظهار داشــت: روزانه افزون بر ۲00 دستگاه کامیون ایرانی و خارجی از طریق پایانه مرزی دوغارون 

به سمت افغانستان خارج می شوند.
فرماندار تایباد انواع مصالح ساختمانی، میلگرد، بنزین و گاز مایع را از مهم ترین اقلام صادراتی به افغانستان 
اعلام کرد و افزود: پایانه مرزی دوغارون دروازه طلایی برای تجارت و ترانزیت کالا و یکی از پرترددترین 

معبرهای زمینی کشور در بخش کالا و مسافر است.
دونده به جایگاه پایانه مرزی دوغارون از نظر ترانزیت و صادرات انواع کالا اشاره کرد و ادامه داد: این پایانه 
رتبه پنجم ترانزیت خروجی و رتبه ســوم صادرات را بین پایانه های خروجی کشور دارد و ۹ درصد از سهم 

صادرات کشور را از آن خود کرده است.
فرماندار تایباد گفت: در بخش مسافری، روزانه بیش از سه هزار و 500 نفر شامل راننده، مسافر و کارکنان 
بخش های مختلف اداری و خدماتی در این پایانه تردد داشته و سالانه بیش از یک میلیون مسافر به صورت 

قانونی از طریق معبر رسمی دوغارون وارد ۲ کشور ایران و افغانستان می شوند.
دونده افزود: هرات یکی از مهمترین بازارهای کشور افغانستان است که با نقطه صفر مرزی و پایانه مرزی 

دوغارون 1۲0 کیلومتر فاصله دارد.
پایانه مرزی و گمرک دوغارون در 18 کیلومتری شــهر تایباد و همجوار با کشــور افغانستان، در زمره پنج 

پایانه برتر اقتصادی کشور است.
بیشــترین حجم کار این گمرک، ترانزیت کالا از طریق بندرعباس اســت. کالاهای بازرگانان افغانستانی، 
پاکستانی و گاه هندی و دیگر ملل همسایه افغانستان از طریق کشورهای حوزه خلیج فارس به گمرک های 

بندرعباس و بندر لنگه منتقل و از آنجا به گذرگاه رسمی دوغارون ترانزیت می شود.

شهرستان 1۴0 هزار نفری تایباد در ۲۲5 کیلومتری جنوب شرقی مشهد واقع است.

 روزگذشــته تصاویری از تخلیه دو مدرســه 
اســتیجاری بــا حکــم قضایی در مشــهد 
منتشر شد، اما براســاس اعلام مدیر روابط 
عمومی آموزش وپرورش خراســان رضوی با 
رایزنی های آموزش و پرورش در حال حاضر 
حکم تخلیه متوقف شده و فردا حکم قطعی 

در این زمینه صادر می شود.
حســین محمــدزاده، مدیر روابــط عمومی 
آموزش وپرورش خراسان رضوی در گفت وگو 
با ایســنا در این خصوص اظهار کرد: دو باب 

مدرســه پیام انقلاب و اشــکذری در بلوار امامت- چهارراه میلاد فعالیت آموزشی دارند و آموزش وپرورش 
حدود یک ســال اســت که با مالکان آنها در حال مذاکره اســت.گویا مالکان این دو مدرسه قصد تخلیه و 

تخریب این مدارس را دارند و خواهان ملک خود هستند.
وی با اشاره به اینکه مدارس پیام انقلاب و اشکذری هر کدام 350 دانش آموز در مقاطع ابتدایی و متوسطه 
اول دارند، افــزود: مالکان امروز قصد تخلیه این دو مدارس را داشــتند که با رایزنی های آموزش وپرورش 
حکم تخلیه این دو مدرسه متوقف شد و فردا حکم قطعی صادر خواهد شد. امید داریم در این فرصت کوتاه 
بتوانیم مالکان را متقاعد کنیم و با آنها به توافق برســیم تا این مدارس که قدمت 50 ســاله دارند همچنان 

به فعالیت آموزشی خود ادامه دهند.
همچنین باوجود اینکه در برخی رســانه ها اخباری مبنی بر فرصت 18 ماهه آموزش و پرورش برای خرید 
این دو مدرسه منتشر شده و گفته شده که آموزش و پرورش استان یک سال و نیم برای تامین هزینه خرید 
این مدارس فرصت دارد، مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش خراسان رضوی این موضوع را تکذیب کرده 
و می گوید: این صحبت ها صحت ندارد.حدود یک ســال اســت تلاش می کنیم تا بتوانیم این دو مدرسه را 
حفظ کنیم و مدام در حال صحبت با مالکان و متقاعد کردن آنها هستیم. آموزش وپرورش نمی تواند این دو 

مدرسه را خریداری کند، اما تلاش خود را برای حفظ آنها می کند.
اما رییس ناحیه هفت آموزش و پرورش مشــهد گفت: حکم تخلیه ۲ باب مدرســه در بلوار امامت مشهد با 

حضور نماینده دادگستری اجرا شد.
مرتضی نظری نژاد روز دوشــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: این ۲ باب مدرســه به اســامی«پیام 
انقلاب« و »اشــکذری« که واقع در بلوار امامت، چهارراه میلاد قرار دارد و  حکم تخلیه آنها را شــعبه 1۹ 
دادگاه انقلاب مشــهد صادر کرده که با حضور نماینده دادگستری و  اشخاص حقیقی به عنوان وارثان این 

۲ ملک اجرا شد.
وی ادامــه داد: ایــن دو بــاب مدرســه که از ســال 135۹ در اجــاره آمــوزش و پرورش بوده اســت 
 در مجمــوع دارای ۷00 نفــر ظرفیــت دانش آموزی اســت که تــا پیش از ایــن در مقاطــع ابتدایی و 

متوسطه اول فعال بوده است. ت
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ولسلیننکامربیدروازهبانهایپرسپولیس
شد

به گزارش ایســنا و به نقل از باشگاه پرسپولیس، ولســلی آنتونیو سیمپلیسیو بازیکن پیشین 
فلامینگوی برزیل که ســابقه مربیگری در تیم هایی چون ســانتوس برزیل، باشگاه ها و تیم 
ملی قطر را دارد با عقد قراردادی یک ســاله به پرســپولیس پیوست تا از این پس عهده دار 

آماده سازی دروازه بان های سرخ پوشان باشد.
پیش از این داوود فنایی مربی دروازه بانان پرســپولیس بود که با پایان فصل از جمع سرخ ها 

جدا شد.

دانشگرسپاهانیشد
مدافع استقلال به سپاهان پیوست.

به گزارش ایســنا، مدافع استقلال پس از مذاکره و توافق با مسئولان باشگاه سپاهان با عقد 
قراردادی به جمع شاگردان مورایس اضافه شد.

پیش از این مذاکرات دانشــگر با اســتقلالی ها بی نتیجه بود تا این بازیکن تصمیم بگیرد در 
فصل جدید طلایی پوش شود. مدت قرارداد دانشگر با سپاهانی ها 3 سال است.

نامهرییسسازمانلیگفوتبالبه
باشگاهها:قراردادهابایدقانونمندشود

تهران- ایرنا- رییس ســازمان لیگ فوتبال درباره سقف قرارداد و افزایش بازیکن خارجی در 
لیگ نامه ای به مدیران باشگاه های لیگ برتری ارسال کرد.

 به گزارش ایرنا؛ حیدر بهاروند درباره ســقف قــرارداد و افزایش بازیکن خارجی در لیگ برتر 
نامه ای به مدیران باشگاه لیگ  برتری ارسال کرد.

این روزها مهم ترین اخبار فوتبال ایران در نقل و انتقالات لیگ برتری ها خلاصه شــده است. 
بازیکنانی که ممکن اســت نام  آنان را به ندرت شــنیده باشــید یا تصویری از بازی شان در 
ذهن تان نباشد، به دفتر باشگاه ها می روند و بعد از بستن قرارداد چندمیلیاردی خارج می شوند.
رییس سازمان لیگ فوتبال درباره سقف قرارداد و افزایش بازیکن خارجی در لیگ برتر نامه ای 

به مدیران باشگاه لیگ  برتری ارسال کرد.

یکایرانیهماهنگکنندهپزشکیجام
جهانی۲۰۲۲قطرشد

رئیس مرکز پزشــکی عالی فیفا در تهــران )ایفمارک( به عنوان هماهنگ کننده پزشــکی 
مسابقات جام جهانی فوتبال در قطر انتخاب شد.

به گزارش خبرگزاری مهر و به نقل از ســایت فدراســیون فوتبال، زهره هراتیان عضو کمیته 
پزشکی فدراسیون فوتبال کشورمان پس از یک دهه همکاری با فیفا و حضور در تورنمنت های 
مختلف فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا در رده های مختلف به عنوان اولین پزشک ایرانی فیفا 

در جام جهانی فوتبال بزرگسال مردان قطر حضور خواهد داشت.
به همین منظور هراتیان در چند روز آتی در نشست هماهنگی در زوریخ حضور خواهد یافت.

ناکامی تیم مردان با کسب عنوان پنجمی!

تکواندوی بانوان ایران قهرمان آسیا شد
تیم زنان تکواندوی ایــران با عملکردی 
درخشــان و برای نخســتین بار به مقام 
یافت.  آسیایی دست  رقابت های  قهرمانی 

تیم مردان کشورمان هم پنجم شد.
به گزارش ایرنا؛ بیســت و پنجمین دوره 
آســیا،  قهرمانی  تکوانــدو  رقابت هــای 
امروز)دوشــنبه( با برگزاری مبارزان اوزان 
سنگین در شهر »چانچئون« کره جنوبی به 
پایان رســید. این مسابقات با حضور ۲۹۹ 
تکواندو از 3۴ کشور از روز جمعه ۲ تیرماه 

آغاز شده بود.
در پایــان این رقابت ها تیم بانوان ایران با 
هدایت »مینو مداح« و عملکردی درخشان 
برای نخستین بار به مقام قهرمانی رسید. 
تیم کشــورمان با کسب 3 مدال طلا، دو 
مدال نقره، یک مدال برنز و 500 امتیاز بر 

سکوی قهرمانی آسیا ایستاد.
ناهیــد کیانــی، اکــرم خدابنــده و زهرا 
پوراسماعیل طلایی های تیم بانوان بودند. 
مبینا نعمت زاده، نسترن ولی زاده، میرهاشم 

حســینی، مهدی حاج موسایی و علیرضا 
نادعلیان بــه مدال نقره دســت یافتند و 
دانیال بزرگی و زهرا شــیدایی برنزی به 

مدال برنز رسیدند.
چیــن با دو مدال طلا، دو نقره، یک مدال 
برنــز و 3۷۹ امتیــاز نایب قهرمان شــد. 
کره جنوبی با دو طلا، یک نقره، یک برنز و 
3۴۷ امتیاز و اردن با یک طلا، یک برنز و 
1۲۷ امتیاز به ترتیب سوم و چهارم شدند. 
در بخش مردان شاگردان »بیژن مقانلو«  

با عملکردی ضعیف و دور از انتظار با سه 
مدال نقــره و یک برنز در رتبه پنجم قرار 
گرفته تا پس از ۲0 ســال سکوی آسیایی 

را از دست بدهند.
ازبکستان با کســب ۴ مدال طلا به مقام 
قهرمانی رســید، کره جنوبی با کســب 3 
مدال طلا و ۲ برنز نایب قهرمان شد، چین 
با یک مــدال طلا، یک مدال نقره و یک 
مدال برنز در ســکوی سوم آسیا ایستاد و 
اردن نیز با کسب ۴ مدال نقره و یک مدال 

برنز  بالاتر از ایران در رتبه قرار گرفت.
در مجمــوع رده بنــدی نهایــی مردان و 
زنان تیم ملی کشــورمان با 3 مدال طلا، 
5 نقره و ۲ برنز عنوان ســوم را کســب 
کــرد. کره جنوبی با 5 طــلا، یک نقره و 
۴ برنز قهرمان شد و ازبکستان با ۴ طلا، 
یک نقره و ۲ برنز در جای ســوم ایستاد. 
تیم هــای چین با 3 طــلا، 3 نقره، ۲ برنز 
و اردن با یک طــلا و ۴ نقره و یک برنز 

چهارم و پنجم شدند. 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامهاقتصادی،سیاسیوفرهنگی
خراسانرضویوشمالی

صاحبامتیازومدیرمسئول:

حسینرفیعی

Lorem ipsum

کنتورهایگازهوشمندمیشوند

معاون وزیر نفت از اجرای پروژه ۴ ساله هوشمندسازی کنتورهای 
گاز در کشور به واسطه دانش بنیانها خبر داد.

به گزارش خبرنــگار مهر، دکتر مجید چگنــی معاون وزیر نفت 
و مدیرعامــل شــرکت ملی گاز ایــران امروز در رویداد توســعه 
همکاری های دانش بنیان در اســتقرار هوشمندسازی نظام توزیع 
گاز طبیعی که در محل صندوق نوآوری و شــکوفایی برگزار شد، 
گفت: مقام معظــم رهبری نگاه به داخل را در راســتای تولید و 
اشــتغال زایی مورد توجه و تأکید قرار داده اند که این به واسطه 

شرکت های دانش بنیان محقق می شود.
وی با تأکید بــر اینکه ما باید با توجه به ظرفیت عظیم خداوندی 
در حوزه نفت و گاز بتوانیم به خوبی در این زمینه ســرمایه گذاری 
کنیــم، گفت: در این حیطه نیازی به خارج نداریم و شــاید بتوان 
گفت که امکان حل ۹۹ درصد از مشکلات کشور به واسطه دانش 

بنیان ها وجود دارد.
چگنی با اشــاره به شعار ســال و تأکیدات مقام معظم رهبری به 
استفاده از پتانسیل های دانش بنیان ها در صنایع مختلف و اشتغال 
زایی گفت: این می تواند تدبیری مؤثر و پیشــرو باشد که بتوانیم 
شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها را در کشور تقویت کنیم 

و از ظرفیت آنها در راستای رفع نیاز بهره ببریم.
معاون وزیر نفت افزود: تاکنون قدم های خوبی برای ارتباط صنعت 
نفت و گاز با شــرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها برداشته 
شده و می توان این چنین گفت که این صنعت یک ارگان پیشرو با 
راه اندازی انستیتوهای اختصاصی و مراکز نوآوری در زمینه بهره 

مندی از ظرفیت شرکت های دانش بنیان بوده است.

چگنی با تاکیــد بر اینکه ما وظیفه داریــم ارتباط صنعت نفت و 
گاز بــا شــرکت های دانش بنیان و اســتارت آپ ها را توســعه 
دهیم، گفت: در ســال ۹8 بود که صندوق نوآوری و شــکوفایی 
رویدادی را در زمینه گاز با حضور 350 شرکت دانش بنیان برگزار 
کرد؛ برخی از این شــرکت ها با صنعــت گاز قراردادهایی منعقد 
کردند ضمن اینکه قرار اســت در روزهای آتــی چنین رویدادی 
 مجدداً برگزار شــود تا بیشــتر شــاهد انعقاد قراردادهای فناورانه 

در این حوزه باشیم.
وی با تاکید بر اینکه بیش از ۷5 درصد انرژی توســط شرکت گاز 
تأمین می شــود و این نیاز ۲۶ میلیون مشــترک خانگی، صنعتی، 
تجــاری و … را رفع می کند، تصریح کرد: ما به صورت کلی دو 
هزار مشترک صنعتی شامل نیروگاه ها، پتروشیمی ها، فولاد و… 
داریم که همگی وابســته به انرژی گاز کشــور هستند و اینگونه 
می توان برداشــت کرد که تقریباً با تمام ارکان کشــور در ارتباط 

هستند.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با تاکید بــر اینکه صنعت گاز 
از جمله صنایع مهم و عظیم کشــور محســوب می شــود، گفت: 
این صنعت مهم در چنین رویدادهایی دســت نیازش را به سمت 
شرکت های دانش بنیان دراز می کند و امیدوار هستیم با مشارکت 

هر دو نیازهای فناورانه صنعت گاز برطرف شود.
چگنی با اشــاره به سیاست های ابلاغ شــده از سوی مقام معظم 
رهبری در حوزه انرژی گفت: سیاســت های ایشان راهگشاست از 
این رو ما باید سیســتم های توزیع را مجهز به کنتورهای هوشمند 

از دیدگاه سخت افزاری کنیم.

باکشفیکپروتئین؛

احساسخارشدرمبتلایانبه
اگزمادرمانمیشود

محققانی که مشغول تحقیق درباره مبنای سلولی خارش هستند 
به کشــف مهمی دســت یافته اند که احتمالا به درمان جدیدی 

برای بیماری های مزمنی مانند اگزما منجر می شود.
به گــزارش نیواطلس، این تحقیق حول محور موضوعی اســت 
که خارش مکانیکی نام گرفته اســت. محققان نشــان داده اند 
چگونه می توان با مسدودســازی یک پروتئین احساس خارش را 

در موش هایی با این بیماری تسکین داد.
بخش اعظم خارشــی که انســان حس می کند مربوط به فعال 
شدن سیستم هیستامین است. این سیستم هیستامین را به عنوان 
بخشی از واکنش بدن به مواردی مانند نیش پشه، گرده گل ها یا 
داروهایــی خاص آزاد می کند و نوعی خارش و قرمزی در نتیجه 
این روند دیده می شود.هرچند این فرم از خارش شیمیایی به طور 
گسترده بررسی شده، اما محققان اخیراً روی پدیده ای جداگانه به 

نام خارش مکانیکی تمرکز کرده اند.
خارش مکانیکی پس از اســتفاده از یک محرک سبک مانند راه 
رفتن حشره روی پوست یا یک پتوی پشمی که روی بدن کشیده 
می شود، به وجود می آید. در وضعیت مشکلی مانند اگزما، تحریک 
مکانیکی از طریق خارج ممکن اســت تورم را بیشتر کند و نوعی 

چرخه آزردگی را ایجاد کند.

در همین راســتا محققــان مؤسســه Scripps Research در 
پژوهش خود پروتئینی در اعصاب حسی شناسایی کردند که مانند 
نوعی حسگر خارش مکانیکی عمل می کند. این نخستین کشف 
یک پروتئین خارش مکانیکی است که از تحقیقات پیشین درباره 
پروتئین کانال یونی PIEZO1 در غشای خارجی سلول ها که در 

پاسخ به اعوجاج مکانیکی باز می شود، نشأت می گیرد.
تحقیقات نشــان می دهد PIEZO1 در برخی بسترهای اعصاب 
حسی در سطح اندکی فعال می شــود. محققان نیز روی ایده ای 
با همین پس زمینــه تمرکز کردند. آنها با آزمایش روی موش ها 
نشان دادند PIEZO1 به عنوان یک پروتئین کانال یونی حساس 
به فشــار در ۲ نوع عصب حسی فعالیت می کند که نقش مهمی 

در خارش شیمیایی دارند.

خبر

علمی

علمی

معاونــت علمی و فناوری اعلام کرد به واســطه 
شرکتهای دانش بنیان قطعات پهپادی ایران ساخت 

با 3 راهبرد فناورانه توسعه می یابد.
به گزارش معاونت علمی و فناوری، یکی از اهدافی 
که در صنعت پهپادی دنبال می شود توسعه ماژول 
و قطعات کاربردی در این پرنده های 
بدون سرنشین با هدف تولید ثروت 
و اشــتغال در بازار داخل و خارج از 

کشور است.
در حــال حاضــر صنایعــی چون 
هواشناســی،  معدن،  کشــاورزی، 
تجــاری، تفریحی، امنیتی و غیره از 
این پرنده های بدون سرنشین بهره می برند و از 

آنها در حوزه های مختلفی استفاده می کنند.
اما طراحی و تولید پهپادها و توســعه این صنعت 
راهبردی در کشــور، نیازمند تامین بومی قطعات 
و تجهیزات کاربردی آن اســت که گروه هوایی 

ستاد توســعه فناوری های فضایی و حمل و نقل 
پیشرفته معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
در تلاش اســت تا این کار را بــا 3 اراهبرد ملی 
»تهیه پلتفرم مشــترک با کاربری کشــاورزی و 
نقشه برداری«، »شناسایی حوزه تجاری سازی« و 
»شناسایی استانداردهای محصول برای قطعات و 

زیرسیستم های پهپادی« عملیاتی کند.
البته این کار به »شناسایی ماژول ها و قطعات دقیق 
با هدف پایش و نقشــه برداری و کشاورزی دقیق 
بر مبنای پلتفرم مشترک«، »حمایت از تولید بومی 
و تجاری ســازی موتور الکتریکــی، رادیو کنترل، 
اتوپایلــوت، دوربین، باتری و ایســتگاه زمینی«، 
»اولویت بندی کاربری هــای تجاری پهپادهای 
غیر نظامی از منظر ارزش اقتصادی و هماهنگی 
با الزامات امنیتی« و »تدوین آیین نامه اســتاندارد 
محصول« نیز هســت که در آینده ای نزدیک این 

اقدامات هم به مرحله اجرا درخواهد آمد.

ناســا تصمیم گرفته تا اجازه دهد بقیه ابزارهای 
فعــال لندر اینســایت تا زمانی کــه پنل های 
خورشیدی آن در ماه های سپتامبر یا آگوست به 

طور کامل بیفتند، همچنان فعال بمانند.
به گزارش نیواطلس، به این ترتیب از عمر لندر 
کمتر می شــود اما می توانــد داده های علمی 

بیشتری جمع آوری کند.
لندر اینسایت از نوامبر ۲018 میلادی در مریخ 
فعال اســت و انرژی خــود را به 
وســیله دو پنل خورشــیدی دایره 
شــکل به قطــر ۲.۲ متــر تامین 
می کنــد. هنگامیکه پنل ها برای 
نخستین بار فعال شدند، در هر روز 
مریخی 5 هزار وات ســاعت برق 
تولید کردند اما طی 3 ســال و نیم 
گذشته گرد و غبار روی پنل ها جمع شده است. 
در نتیجه فضاپیما اکنــون روزانه کمتر از 500 

وات ساعت برق جمع آوری می کند.
هنگامیکه مشــخص شــد انرژی اینسایت در 
پایان ۲0۲۲ میلادی تمام می شــود، مهندسان 
این سازمان تصمیم گرفتند تمام ابزارهای علمی 

لنــدر را خاموش کنند تا عمر آن افزایش یابد و 
بتواند اطلاعات تله متری و تصاویر را به زمین 

بفرستد.
طبق بیانیه ناسا در ابتدا قرار بودلرزه سنج، یعنی 
آخرین ابــزاری که هنوز آنلاین اســت نیز در 
پایان ماه ژوئن خاموش شــود. اکنون مهندسان 
تصمیــم گرفته اند اجازه دهند ابزار تا زمانی که 
برق در اختیار دارد، فعال بماند. به عبارت دیگر 
این ابزار تا پایان ماه آگوســت یا اوایل سپتامبر 

فعال خواهد بود.
به این ترتیب لرزه ســنج مــی تواند زلزله های 
مریخی احتمالی را ردیابی کند. پیش از این نیز 
ابزار مذکــور طی ماه های اخیر مجموعه ای از 
بلندترین و قدرتمندتریــن زلزله ها روی مریخ 

ثبت کرده است.
چاک اسکات مدیر پروژه اینسایت در آزمایشگاه 
JPL ناســا در این باره مــی گوید: هدف ما آن 
اســت که به جای ذخیره انــرژی و فعال نگه 
داشــتن اینســایت تا زمانی که هیچ بهره وری 
علمی نداشــته باشد، به داده های علمی لندر تا 

لحظه آخر دسترسی یابیم.
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ناساتاآخرینلحظهلندراینسایتراخاموشنمیکند


